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 Zelená, červená, oranžová, hnědá… Venku se začínají prolínat podzimní barvy a jejich různoro‑
dost mě nikdy nepřestane udivovat. Různorodost by se měla také objevovat v každém vydání Těcho‑
nínských listů, a jak se můžete na následujících stránkách přesvědčit, snažíme se obsáhnout všechna 
možná témata. Pokud by vám ale cokoli v obsahu chybělo, neváhejte nás kontaktovat s podnětem.
 Po covidovém útlumu se začal kulturní život v obci pomalu probouzet k životu a jedna z prvních 
vlaštovek byl bigbeatový koncert na sále v hospodě U Mostu. Reportážní příspěvek si můžete přečíst v 
tomto vydání.
 Jistě jste už také slyšeli o četnické stanici, která vznikla v naší obci. Věděli jste ale, že „naše“ čet‑
nická stanice není jediná svého druhu? O pár stránek dál se můžete dočíst o dalších nadšencích, kteří 
si takovou četnickou stanici zřídili a provozují. Můžete to pojmout jako inspiraci na podzimní výlety 
s rodinou.
 Děti také nepřišly zkrátka a mohly se těšit z Dětského dne nebo Vítání prázdnin. I když už léto 
skončilo a děti usedly do školních lavic, čekají je různá dobrodružství zažitá ve školním roce. Přeji 
jim hodné učitele a mnoho přátel mezi spolužáky. O jednotlivých akcích se můžete dočíst ve školním 
okénku.
 Na závěr bych ráda pogratulovala Davidu Ordošovi za odehraný jubilejní 200. zápas v LHL lize. 
Ať se daří.
 Přeji všem krásný podzim a dětem pěkné podzimní prázdniny.

Za redakční radu Tereza Živná (foto: Tereza Velehradská)

SLOVO ÚVODEM
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Dobrý den, vážení spoluobčané.
 Letní měsíce vystřídal podzim a do Vašich rukou se dostává podzimní číslo Těchonínských listů. 
Vzhledem k rozmarům počasí si podzim pomyslné žezlo vlády převzal opravdu pevně do svých rukou 
a zdá se, že už se ho nevzdá. To nám však nebrání užívat si podzimních radovánek a všeho, co k pod‑
zimu patří. Třeba i Těchonínské listy pročíst v klidné chvíli, například i pod dekou s hrnečkem čaje 
v ruce a vůní hořící svíčky.
 Následující řádky budou patřit rekapitulaci uplynulého období. Jak se to má se stavbami a inves‑
ticemi v obci? Všechny rozpracované stavební akce se blíží ke svému dokončení. V areálu mateřské 
školy jsou již dokončeny kolny, které jsme vystavěli coby skladový prostor pro nájemníky bytů, jež jsou 
v podkroví školní jídelny. Protože touto stavbou přišla školková zahrada o jedno pískoviště, v rámci 
dokončování povrchů, chodníků a oplocení jsme ve školní zahradě vybudovali pískoviště nové a větší. 
Dále jsem zde zbudovali parkoviště, které bude sloužit jednak pro nájemníky zmíněných bytů, ale 
zejména pak pro perso‑ nál školského zařízení 
a  rodiče dopravující děti do školky. V rámci 
stavby parkoviště bylo také vystavěno oplo‑
cení a zpevněny plochy, které budou následně 
osazeny zelení v  rám‑ ci dokončování místa 
formou parkových úprav. Také do těchto 
míst umístíme lavičky. Jedním z  posledních 
kroků je dokončení vstupního prostoru do 
budovy školní jídelny. Zde bude vystavěno 
schodiště a vyvýšené zá‑ hony, kam budeme sá‑
zet květiny  apod. Spolu s provedenou údržbou 
komunikace bude tento koutek naší vesničky 
po dlouhých dvou le‑ tech v  novém kabátku 
a  jarní drobné dokon‑ čení bude jen zbývající 
pomyslnou třešničkou na dortu. Také jsme dokon‑
čili prostor před místní prodejnou Konzum a  vy‑
budované parkoviště jsme po provedení asfaltových 
povrchů na místní komunika‑ ci převzali do svého majetku. 
V  rámci údržby komunikací jsme ještě opravili kus komunikace 
v místní části Hluchov a část komunikace na Vlčkovice. Dále byly upraveny povrchy 
nezpevněných komunikací. Byly to sjezdy od „starých bytovek“, nájezdy k  bytovým domům 
č. p. 71 Těchonín a č. p. 110 Celné, také jsme dali do pořádku komunikaci ke hřbitovu v Těchoníně, 
dále to byly dílčí úseky komunikací v dolní části Těchonína. V rámci péče o bytový fond jsme provedli 
stavební úpravy ve dvou bytech a výměnu vchodových dveří na č. p. 120 Těchonín. Do konce roku by 
mělo dojít k výměně střešních oken na BD č. p. 166 Těchonín. Také jsme zahájili projekční činnost na 
II. etapu výstavby v lokalitě U Kasáren, čímž budeme mít v ruce ucelený projekt dopravně ‑technické 
infrastruktury celé lokality. Po delším jednání se nám podařilo vyřešit situaci se soukromým vlast‑
níkem v jedné z částí této lokality a věřím, že v příštím roce budeme mít na stole projekt pro celou 
lokalitu. Je to tedy další krok, který nás posouvá blíže k možné následné výstavbě.
 V těchto dnech je také připravován kalendář obce Těchonín na rok 2023, který bude k mání snad 
na přelomu října a listopadu. Těšit se můžete na krásné fotografie z Těchonína, které pro tento účel 
zachytila objektivem Tereza Velehradská. Opět zde budou zaznamenány akce v obci, termíny jednání 
zastupitelstev obce, termíny uzávěrek pro příspěvky do Těchonínských listů a v neposlední řadě ter‑

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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míny svozů odpadů.
 Chtěl bych na tomto místě poděkovat za všechny letní akce, při kterých jsme se mohli potkat, po‑
veselit se a užít si léta. Dík patří všem pořadatelům, kteří nám umožnili po dlouhé době užívat volných 
chvil při různých volnočasových akcích v Těchoníně.
 Vzhledem k tomu, že je na konci volební období let 2018 – 2022, dovolte mi poděkovat Vám za 
to, že jsem mohl být Vaším starostou. Též za zastupitelstvo obce děkuji za důvěru. Já osobně bych chtěl 
poděkovat zejména Vám, občanům naší vísky, za toleranci a pochopení v rámci různých omezení, ke 
kterým došlo nejen v průběhu jednotlivých staveb a s tím spojených činností. Společné úsilí a důvěra 
a vzájemná tolerance jsou jediným klíčem ke zdárnému a bezproblémovému dokončení všech tako‑
vých činností. Děkuji.
 V době, kdy píši tyto řádky, zbývá necelý týden do volebního víkendu. Vy však budete mít toto 
vydání před sebou až poté. Volby do zastupitelstev obcí proběhly ve dnech 23. a 24. září a Vy už v této 
chvíli víte, jak to vše dopadlo. Ať to dopadlo jakkoliv, věřím, že jste si vlastními hlasy vybrali ty nejlepší 
možné kandidáty, kteří budou dalšími buď staronovými nebo i novými zastupiteli obce na období let 
2022 – 2026.
 Mějte se pohodově a nezapomínejte na úsměv.

Josef Sedláček, starosta obce

Prodej Těchonínských listů a jejich donáška - až do vaší schránky.

 V průběhu podzimu 2021 a celý letošní rok nám postupně klesá prodej Těchonínských listů. 
Propad je nejvíce patrný v prodejně Konzum. K drobnému snížení došlo při provizorním provo‑
zu Konzumu v hasičské zbrojnici, čekali jsme to. Po otevření zrekonstruované prodejny bohužel 
propad pokračuje. Možná nám stárne populace čtenářů, možná má prodejna Konzum nevhodnou 
otevírací dobu, nevíme.
 Redakční rada Těchonínských listů se dohodla, že pro podpoření prodeje TL ve svém vol-
ném čase zajistí zájemcům roznášku TL přímo do jejich schránek. Po dohodě s Ing. Žofkovou, 
účetní obce, zavádíme od zimního čísla 2022 roznášku TL do schránek zájemcům.
 Předplatné roznášky je roční, cena činí 100 Kč za 4 čís-
la TL. K předplatnému se zájemce může přihlásit uhrazením 
částky 100 Kč na účet obce číslo 3621611/0100 s  uvedením 
variabilního symbolu 33492111 a  uvedením svého příjmení 
a čísla popisného do zprávy pro příjemce. Pouze takto vyplně‑
ný příkaz k úhradě aktivuje roznášku TL.
 Údaje o  provedené platbě předá Ing.  Žofková redakční 
radě a její členové po vydání TL provedou roznášku na uvede‑
nou adresu a předplatitele.
 Předplatné je možné uhradit kdykoliv, roznáška bude za‑
hájena vždy následujícím číslem TL. Pro zjednodušení zadání 
platby přikládáme QR kód, který je možné nasnímat do apli‑
kace mobilního bankovnictví a doplnit jen do zprávy pro pří‑
jemce příjmení a číslo popisné, kam bude roznáška provedena.

za redakční radu TL Aleš Nepustil

REDAKČNÍ RADA TL INFORMUJE
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Chládek J. Junek J. Kreuselová L. Leicht J. Nepustil A. Olšar M. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,6,9,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve‑
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu knihovnice.
Zprávu předsedy finančního výboru Jaroslava Chládka.

• Bere na vědomí zprávu účetní obce o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2022
Zprávu přednesla účetní obce Ing. Marcela Žofková.

• Schvaluje přípravu projektového záměru a podání žádosti o poskytnutí dotace z prostředků Pardubic-
kého kraje v rámci POV na rok 2023 na akci „Stavební úpravy bytu č. 1 v BD č. p. 71 Těchonín“.
Hlasování: pro: 2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 1,4,6,9,11.
Starosta p. Sedláček k zařazení do programu navrhuje zařadit stavební úpravy bytu č. 1 v BD č. p. 
71 Těchonín.

• Bere na vědomí informace o dokončení akce: „Stavební úpravy bytu č. 7 v BD č. p. 178 Těchonín“.
Stavební úpravy tohoto bytu byly provedeny v souladu s SOD bez více a méněprací. Zastupitelé byli 
seznámeni se stávajícím stavem bytu. Zastupitel Karel Vencl navrhl, že by každou rekonstrukci bytu 
měl přebírat stavební výbor.

• Schvaluje přidělení bytu č. 7 v BD č. p. 178 Těchonín žadateli č. 1 na základě tajného hlasování dle 
označení na hlasovacích lístcích.
Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 3.  8.  2022. Do předem stanoveného termínu 
17. 8. 2022 do 12:00 hod. byly doručeny 4 žádosti. Všichni žadatelé byli doplněni do rozdaných 
hlasovacích lístků. Výsledkem tajného hlasování je přidělení bytu žadateli s číslem 1 dle pořadí na 
hlasovacích lístcích (5 pro‑1 proti‑0 zdrženo‑ 6 nepřítomno).

• Bere na vědomí informace o uvolnění bytu č. 5 v BD č. p. 166 Těchonín.
K 31. 7. 2022 byl ukončen nájem v tomto bytě ze strany nájemníka. Při obhlídce bytu starostou, 
místostarostou a předsedou stavebního výboru byla konstatována nutnost výměny kuchyňské linky 
a  střešních oken. V  této době probíhá průzkum trhu a zajištění cenových nabídek, tak aby bylo 
možné byt co nejrychleji předat dalšímu nájemníkovi. Do bytu zatéká okolo oken, okna jsou vidi‑
telně poškozena.

• Bere na vědomí výpověď nájmu bytu č. 3 v č. p. 188 Těchonín.
Dne 23. 7. 2022 nájemník uvedeného bytu podal výpověď. Byt by mohl být v říjnu 2022 po zveřej‑
nění záměru pronájmu přidělen.

JEDNÁNÍ DNE 17. 8. 2022
ověřovatelé zápisu: Karel Vencl, Jiří Junek
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 6/11
Omluveni: J. Leicht, M. Olšar, I. Špinlerová, 

V. Všetička, J. Chládek příchod 19:00

přítomno občanů/hostů: 3/0

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA
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• Bere na vědomí informace o průběhu stavebních akcí a údržbě komunikací.
Starosta p. Sedláček ZO informoval o probíhajících akcích:

 » Stavební úpravy bytu č. 1 v č. p. 80 Těchonín
Realizace probíhá dle smlouvy a ve spolupráci s nájemníky bytu, předpoklad dokončení úprav 
a předání zpět nájemníkům je konec srpna 2022.

 » Stavba parkoviště u MŠ
Realizace probíhá dle smlouvy, jsou budovány palisády a  svahování. Došlo k  drobným změ‑
nám proti projektu ‑ servisní šachta v dešťové kanalizaci na straně blíže ke Kumpoštovým, nová 
uliční vpusť v rámci odvodu dešťové vody z MŠ, prodloužení palisádové opěrné zdi proti plánu 
(11 m), více podkladového materiálu. Lze předpokládat vícepráce, jejich seznam bude předložen 
na příštím ZO.

 » Stavba kůlen
Realizace probíhá dle smlouvy, jsou budovány zpevněné plochy, očekává se dodávka střešní kry‑
tiny.

 » Údržba komunikací
Byly provedeny opravy komunikace u hřbitova Těchonín, místní cesty okolo č. p. 63 k č. p. 122 
Těchonín, byly opraveny nájezdy u starých bytovek, vjezd k BD č. p. 110 Celné, vjezd k BD č. p. 
71 Těchonín a  zpevněná plocha u  základní školy. Čeká nás oprava komunikace před novým 
parkovištěm u Konzumu a u nového parkoviště u MŠ. Proběhne údržba cca 70 m komunikace 
na Vlčkovice. V místní části Hluchov bude opravena komunikace na mostku a u č. p. 140. Měla 
by být opravena komunikace ke hřbitovu na Celném ve směru od obce Mladkov, v Celném dále 
i komunikace k domu č. p. 50.

 » Úprava prostoru vstupu do ŠJ
V rámci dokončování prací v areálu MŠ a ŠJ bylo rozhodnuto dořešit dosud provizorní vstup do 
objektu ŠJ. Stávající rampu nahradí schodišťové stupně a v prostoru před jídelnou dojde k úpra‑
vám povrchů, dále dojde i k provedení vyvýšených záhonů z palisád, které budou po obou stra‑
nách. Následně bude vedle vstupu do jídelny osazena lavička.

 » Bytový fond
Byla vyměněna kuchyňská linka v bytě č. 4 v BD č. p. 169 Těchonín, dále byl vyměněn plynový 
kotel v bytě č. 3 v BD č. p. 175 Těchonín a v bytě č. 6 v BD č. p. 166 Těchonín. Budou vyměněny 
vchodové dveře v BD č. p. 120 Těchonín.

• Zamítá žádost o  prodej části dotčených pozemkových parcel 969/21 a  969/8 a  zajištění podkladů 
k možnosti zveřejnění záměru prodeje.
Hlasování: pro:-, proti: 1,2,3,5,7,8,10, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Starosta p.  Sedláček informoval, že se dne 18.  7.  2022 obrátil na Jiřího Junka jako na předsedu 
výboru stavebního a životního prostředí z důvodu prošetření stavby plechové garáže v prostoru 
garáží v Těchoníně na parc. č. 969/21 a 969/8 v k.ú. Těchonín. Stavbu starosta p. Sedláček poprvé 
zaregistroval při Memoriálu Jiřího Leichta. Na obecní úřad se nikdo neobrátil a stavba je na dvou 
obecních pozemcích. Jiří Junek přednesl zprávu stavebního výborů, ze které je patrné, že staveb‑
níkem a vlastníkem je zastupitel Jan Leicht, a protože není přítomen na ZO, nemůže být požádán 
o vyjádření. Nicméně dne 15. 8. 2022 byla do datové schránky obce doručena žádost o prodej části 
dotčených pozemkových parcel 969/21 a 969/8 v k.ú. Těchonín od zastupitele obce Těchonín Jana 
Leichta. Vzhledem k přednesenému starosta p. Sedláček navrhuje, aby obec vyzvala Jana Leichta 
k odstranění stavby do 13. 9. 2022, a to včetně základů, a pozemek předal v původním stavu maji‑
teli, tedy obci Těchonín za účasti stavebního výboru a zástupce obce Těchonín.
V opačném případě bude věc oznámena na stavební úřad do správního řízení.
Zastupitelstvo obce schvaluje navržený postup – výzvu k odstranění stavby a uvedení pozemku do 
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původního stavu.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.

• Zastupitelstvo obce schvaluje zveřejnění záměru prodeje pozemkových parc. č. 69/2 a 68/2 v k.ú. Celné 
s nejnižším podáním 19 037 Kč.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Starosta p.  Sedláček byl na předchozím ZO pověřen zajištěním podkladů a  vyhlášením záměru 
prodeje uvedených parcel. Na základě odborného posudku, číslo položky 19/2022, který vyhotovila 
Ing. Jana Vogelová, Jamné nad Orlicí 149, 561 65 Jamné nad Orlicí byla stanovena cena předmět‑
ných pozemků na 19 037 Kč.
Starosta p. Sedláček tedy navrhuje zveřejnit záměr prodeje.

• Bere na vědomí žádost o pronájem části pozemkové parc. č. 969/26 v k. ú. Těchonín o výměře 70 m2.
Dne 23. 7. 2022 podal na obecní úřad nájemník BD č. p. 175 žádost o pronájmem travnaté plochy 
mezi bytovým domem č. p. 175 a garážemi parc. č. 969/26 v k. ú. Těchonín o výměře 70 m2. U BD 
jsou pozemky v rámci „zahrádek“ pronajímány na žádost jejich nájemníkům. Stejně tak je tomu 
v tomto případě.

• Schvaluje vyhlášení záměru pronájmu pozemkových parc. č. 906/3 o výměře 77 m2, parc. č. 877/5 o vý-
měře 56 m2 a parc. č. 46/1 o výměře 148 m2 vše v k. ú. Celné.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.

• Bere na vědomí informace k pozemku parc. č. 76 a parc. č. 17 vše k.ú. Celné.
Starosta p. Sedláček uvedl, že v nedávné době kontaktovala obecní úřad zájemkyně s žádostí o pro‑
dej pozemkových parcel č. 76 a 17 vše v k.ú. Celné. Již dříve ZO schválilo zajištění podkladů pro 
případné zveřejnění záměru prodeje, Odborný posudek k zjištění ceny za m2 od Ing. Jany Vogelové, 
Jamné nad Orlicí 149, 561 65 Jamné nad Orlicí, předběžně stanovuje cenu předmětných pozemků 
na 700 Kč/m2. Protože se však jedná o pozemek k výstavbě, je nutné k takové ceně přičíst DPH ve 
výši 21%. Z tohoto důvodu může ZO jednat o zveřejnění záměru prodeje uvedených pozemkových 
parcel s nejnižším podáním 847 Kč/m2. Též je vypracován geometrický plán. Další variantou využi‑
tí těchto parcel je nedávno projednávaný návrh na vybudování dětského hřiště.
Po delší diskusi se zastupitelé shodli, že je potřeba vypracovat GP a podrobněji rozpracovat celý 
prostor kolem pozemku, hlavně co se týče šířky komunikace obklopující pozemek.

• Zamítá návrh smlouvy na odkup vlastních akcií spol. Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a. s.
Hlasování: pro:- proti:1,2,3,5,7,8,10, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Na obec byl doručen Veřejný návrh smlouvy na odkup vlastních akcií, kdy navrhovatelem je spol. 
Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a. s. a jedná se o akcie, které uvedená společnost od 
akcionářů v  celkové hodnotě 11.000.000 Kč odkoupí. Je zde i  stanovená cena 400 Kč za 1 akcii 
v hodnotě 1000 Kč. Obec Těchonín vlastní 2749 akcií.

• Schvaluje pokračování projektu akce „Vybudování varovného a výstražného systému – protipovodňo-
vá opatření obce Těchonín“, kompletní zadávací dokumentaci a výzvu pro podání nabídek.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Starosta p.  sedláček byl kontaktován zástupcem společností Envipartner a  informován o otevře‑
ní zásobníku žádostí v rámci výzvy 149. operačního programu životní prostředí 2014‑2020, kam 
obec zaslala žádost o dotaci k výše uvedenému projektu. Bohužel jsme skončili tzv. pod čarou a náš 
projekt spadl právě do zmíněného zásobníku. Starosta p. Sedláček potvrdil zájem obce v projek‑
tu pokračovat a po vyjmutí ze zásobníku obec byla s tímto projektem doporučena k financování. 
Můžeme tedy se společností Envipartner spustit výběrové řízení dle podmínek dotačního titulu. 
Vzhledem k ukončení programového období OPŽP 2014‑2020 je nutné zahájit Výběrové řízení 
co nejdříve. Do konce roku 2022 tak musí dojít ke kompletnímu uzavření, tj. podepsání smlouvy 
s dodavatelem a doložení všech dokumentů, spojených s touto akcí na fond.
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ZO si prošlo zadávací dokumentaci, výzvu, obchodní podmínky a položkový rozpočet na aktuali‑
zace digitálního povodňového plánu a SOD.

• Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení aktualizace Digitálního povodňového plánu od společností En-
vipartner.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.

• Bere na vědomí závěrečný účet svazku Sdružení obcí Orlicko za rok 2021.
Valná hromada dobrovolného svazku obcí ‑ Sdružení obcí Orlicko dne 21. 6. 2022 schválila Závě‑
rečný účet svazku Sdružení obcí Orlicko. Podklady jsou i na webu Sdružení obcí Orlicko

• Schvaluje převod pozemků parc. č. 1227/9, 1227/10, 1227/11, 1227/12  v k. ú. Těchonín, které leží pod 
chodníkem vybudované v rámci akce „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku 
centra obce Těchonín“ a přebírá spolu s nabývaným majetkem i případné ekologické závazky s tímto 
majetkem spojené a bere na sebe povinnost plynoucí z jejich odstraňování a nebude od předávajícího 
požadovat jejich náhradu a souhlasí s technickými podmínkami uvedenými v bodě A. dopisu Správy 
železnic č. j. 15387/2022-O31(2) ze dne 7. 6. 2022.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Všechna jednání se zástupci SŽ probíhají v  rámci vypořádání pozemků pod stavbou chodníku 
a nově i pod komunikací již delší dobu. Dne 11. 8. 2022 proběhlo místní šetření za účasti SŽ, SÚS 
PaK, Povodí Labe a obce Těchonín. Na místě došlo k vyjasnění situace a nebyla přijata žádná shoda, 
která by vedla k určení vlastnictví zejména opěrné zdi u toku Tiché Orlice, tubusu Těchonínské‑
ho potoka vč. výústního objektu. Zastupitelstvo obce souhlasí s převodem pozemků týkajících se 
pouze nově vybudovaného chodníku v rámci akce „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici 
č. II/311 úseku centra obce Těchonín“.

• Schvaluje aktualizovaný ceník svozů a  odstranění odpadů Komunální služby Jablonné nad Orli-
cí, s. r. o.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.

• Schvaluje podpis smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IV-12-2022668/VB/03 Těchonín, 
parc. č. 155/5, kNN.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Jedná se o standardní smluvní vztah na novou přípojku elektro k novostavbě RD na uvedené par‑
cele.

• Schvaluje podpis kupní smlouvy mezi obcí Těchonín a spol. Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad 
Orlicí na parc. č. 969/52 o výměře 101 m2 a parc. č. 969/53 o výměře 13 m2 vše k.ú. Těchonín dle GP 
č. 580 - 4/2022 vyhotoveným Ing. Zdeňkem Michaličkou, Geodezie, s. r. o. se sídlem Tvardkova 1191, 
562 01 Ústí nad Orlicí a dále i stavbu parkoviště na parc č. 969/ 53 a 969/52 k.ú. Těchonín, vše za částku 
791.160 Kč vč. DPH.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Na ZO opakovaně projednávaná stavba parkoviště u místní prodejny Konzum, na základě prove‑
deného GP obec získá do majetku parkoviště a pozemek pod ním. Co se týče dříve diskutované 
manipulační plochy, ta bude řešena následně.

• Bere na vědomí informace k projekční činnosti inženýrských sítí I. etapy v lokalitě U Kasáren.
Starosta p. Sedláček uvedl, že je provedeno:

 » Etapa „Podklady“
 - provedena, předána

 » Etapa DUR + DSP
 - konzultace se správci technické infrastruktury o podmínkách napojení
 - návrh koncepce dopravního řešení (komunikace a zpevněné plochy)
 - prověření návrhu dopravního řešení z pohledu zásahu HZS, stanovení podmínek pro další 
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profese
 - v návaznosti na předchozí byly zahájeny práce na návrhu koncepce objektů technické infra‑

struktury a sadových úprav, ty jsou k datu přerušení prací v rozpracovanosti
 - obecná část dokumentace koordinační části v rozpracovanosti

Dále byla poskytnuta součinnost při přípravě podkladů pro jednání s vlastníkem soukromých po‑
zemků v lokalitě a bylo provedeno základní zhodnocení podmínek provedení 2. etapy záměru vý‑
stavby dopravní a  technické infrastruktury lokality. Zde došlo k pozastavení prací do doby, než 
bude vyřešena situace se soukromým vlastníkem, k  čemuž došlo v  červenci. Dále je před námi 
zvážení zahájení projekčních prací II. etapy, neboť takový postup je v současné době ekonomicky, 
projekčně a v neposlední řadě také v návaznosti na jednání se soukromým vlastníkem, vhodný. Do 
budoucna vejde k diskuzi úprava územní studie.

• Schvaluje zahájení projekční činnosti inženýrských sítí II. etapy v lokalitě U Kasáren, a to společností 
a23 architekti, se sídlem Holečkova 2650/86, 150 00 Praha 5, IČ:71407014, zastoupenou Ing. arch. Mi-
chaelou Dejdarovou za částku 322.300 Kč.
Hlasování: pro:1,2,3,5,7,8,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu s poptávkou na předprojektové práce, projektové práce 
(DUR + DSP) a inženýrské činnosti (UR + SP) pro stavbu Těchonín, lokalita U Kasáren, dopravní 
a technická infrastruktura budoucí obytné zástavby – II. etapa.
Obec obdržela cenové nabídky:
 » společnost a23 architekti, se sídlem Holečkova 2650/86, 150 00 Praha 5, IČ:71407014, zastoupe‑

nou Ing. arch. Michaelou Dejdarovou, kteří pro nás první etapu projektují o sestavení CN s část‑
kou 322.300 Kč. (v této ceně jsou i slevy, které jsou vázány na již zpracované části PD v rámci I. 
etapy)

 » Společnost Atelier 02 ‑ Ing.  Milan Stejskal, Smetanovo náměstí 279, 580 01 Havlíčkův Brod, 
IČ:63584719 s cenou 474.320 Kč.

 » Společnost Obchodní projekt Hradec Králové, v. o. s., Zemědělská 880/1, 500 03 Hradec Králové, 
IČ:252970066 s cenou 527.560 Kč

• Bere na vědomí informace o čištění kanalizace a ČOV v Těchoníně.
V nedávné době byla vyčištěna kanalizace a ČOV u bytovek. Důvodem čištění byl neustálý zápach 
a špatná činnost ČOV. Pár dnů po čištění se opět na česlech a mechanických částech ČOV objevily 
vlhčené ubrousky, hygienické potřeby a další předměty nepatřící do kanalizace. Bohužel se jedná 
o  naprosto nehorázné chování některých jedinců. Starosta p.  Sedláček připomíná, že jedlé tuky 
a oleje se odkládají při svozu dům od domu v uzavřených a nepoškozených pet lahvích na svozové 
místo k odvozu. Co do odpadů nepatří: vlhčené ubrousky – žádné (rozpustné, se také nerozpouští), 
hygienické pomůcky, kávová sedlina, pleny, zbytky jídel, vatové tyčinky, oleje a jedlé tuky, prezerva‑
tivy, slupky od ovoce a zeleniny apod. V této době ČOV nezapáchá a funguje a fungovat vše bude 
‑ pokud budou lidé dodržovat to, co mají. Nelze si stěžovat na zápach, kterého je bohužel příčinou 
jednání nezodpovědných a lhostejných jedinců.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 4/2022.
U rozpočtového opatření došlo k navýšení příjmů o:
 » příspěvek obcím ke zmírnění dopadů zákona o  kompenzačním bonusu pro r.  2022 ve výši 

1.399,09 Kč
 » úroky na spořicím účtu a termínovaném vkladu u ČSOB 51.000 Kč.

Na straně příjmů a výdajů je pohyb v částce 4.000.000 Kč, což je přesun financí z Komerční banky 
na spořicí účet u ČSOB. Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 52.399,09 Kč.

• Bere na vědomí informace k zaslaným podkladům v rámci tvorby PD nového veřejného osvětlení v Tě-
choníně.
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Dne 15. 8. 2022 zaslal na obecní úřad pan projektant Marek návrh VO v místní části Těchonín. Tuto 
problematiku starosta p. Sedláček postupuje panu Venclovi a žádá jej o revizi a zajištění potřebných 
podkladů pro pana projektanta.

• Bere na vědomí smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti pro část stavby: „Zvyšování bezpeč-
nosti pěší dopravy při silnici číslo II/311 úseku centra obce Těchonín“ na parc. č. 149/8, 151/1 a 1278 
k.ú. Těchonín.
Po diskusi nad tímto bodem se zastupitelstvo dohodlo na doplnění smlouvy a dořešení úprav ve 
smlouvě s vlastníkem.

• Schvaluje žádost o mimořádný neinvestiční členský příspěvek Sdružení obcí Orlicko na zajištění let-
ních terénních úprav lyžařských běžeckých tratí v území mezi Boudou a Vysokým kamenem, a to ve 
výši 14.000 Kč.
Hlasování: pro:1,3,5,7,8,10, proti:2, zdrželi se: -, omluveni: 4,6,9,11.
Starosta p. Sedláček obdržel od manažera Sdružení obcí Orlicko Petra Fialy žádost o projedná‑
ní možnosti o mimořádný neinvestiční členský příspěvek Sdružení obcí Orlicko na zajištění let‑
ních terénních úprav lyžařských běžeckých tratí v území mezi Boudou a Vysokým kamenem ve 
výši 14.000 Kč. Vzhledem k větší šířce nového stroje na úpravu lyžařských běžeckých tratí nebylo 
možno v zimní sezóně 2021‑2022 upravovat běžecké tratě od Boudy směrem k Vysokému kameni 
a dále. Jediným řešením je rozšíření tras. Tento záměr je schválen vlastníkem Lesy ČR a dále je 
připravena nabídka na techniku od firmy VAK, a. s. Jablonné nad Orlicí. Nabídka počítá s pěti dny 
práce s cenou 42.000 Kč včetně DPH. Orlicko nedisponuje prostředky na tyto mimořádné výdaje, 
proto jsme požádali přilehlé obce k prostoru řešeného území o podporu, tedy Mladkov, Lichkov 
a Těchonín. Mladkov a Lichkov již podporu přislíbily.
Zastupitel Jiří Junek uvedl: tento příspěvek bude nahrávat hlavně soukromým investorům, kteří 
profitují z turistického ruchu na Suchém vrchu a okolí.
Místostarosta obce uvedl: musíme se na to dívat z jiné strany, a to turistů, v mnoha případech ob‑
čanů naší obce.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• poděkoval organizátorům za uplynulé akce:
 - Vítání prázdnin na hřišti v Celném
 - Dětský den v Těchoníně
 - Memoriál Jiřího Leichta
 - Žehnání nového DAZ

• pozval občany na fotbalová utkání v Celném.

místostarosta Ladislav Šimek
• na dotaz k webu obce uvedl, že se stále upravují texty a finální podoba webu a budou tyto úpravy 

ještě nějakou dobu trvat

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese‑
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed‑
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není uve‑
deno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí informace o zajištění dopravní obslužnosti v obci.
Starosta p. Sedláček uvedl, že spolu se starostou obce Studené přijali jednu připomínku. Jednalo se 
o zpětné zařazení zastavení na autobusové zastávce Bredůvka, autobusy zde již staví. Opět je v pro‑
vozu čekárna na vlakové zastávce. Má ‑li kdokoliv nějaký problém s dopravní obslužností, neváhejte 
se obrátit na obecní úřad. Požadavky budou předány k vyřízení.

• Bere na vědomí informace o odvozu a skládkování komunálního odpadu.
Odpadové hospodářství, likvidaci a  svoz směsného odpadu popelnic je smluvně řešen s firmou 
Komunální služby, s. r. o. Jablonné nad Orlicí. Pytle na tříděný odpad jsou bezplatně k dispozici 
na obecním úřadě a v obchodě na Celném. Postupně budou měněny staré popelnice za hranaté 
plastové s kolečky.
Stále se však od obyvatel objevují nešvary, zejména netřídění složek komunálního odpadu, nevyu‑
žívání vyhlášených termínů svozu dům od domu a následně zaplnění kontejnerů na tříděný odpad 
bezprostředně po provedeném svozu dům od domu.
Každý občan obce má zákonem stanovenou povinnost třídit odpad a povinnost respektovat vydané 
vyhlášky obce. Většinu uvedených nešvarů způsobuje několik jedinců.

• Bere na vědomí zprávu o činnosti Sboru dobrovolných hasičů
Zprávu za minulé období přednesl starosta SDH Ing. Roman Hrdina.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 5/2022.
Přijetím dotace 96.000 Kč na volby a přijetím dotace 110.000 Kč z POV došlo k navýšení krátkodo‑
bých prostředků na bankovních účtech obce.

• Bere na vědomí informace o zaregistrování Žádosti o dotaci z PRV – projekt Nákup vybavení pro pod-
poru spolkové činnosti a komunitního života.
Poskytovatelem dotace je SZIF, doufáme, že prostřednictví MAS Orlicko obec dotaci získá. Díky 
tomuto projektu získají spolky jarmarkové stánky a pivní sety, které budou sloužit našim občanům 
a ostatním návštěvníkům všech akcí v Těchoníně. I takto lze podporovat místní spolkovou a ko‑
munitní činnost.

• Schvaluje pronájem a podpis nájemní smlouvy částí pozemků parc. č. 906/3 o výměře 77 m2, parc. 
č. 877/5 o výměře 56 m2, parc. č. 46/1 o výměře 148 m2 vše k.ú. Celné přihlášenému žadateli.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
K záměru pronájmu zveřejněnému dne 28. 8. 2022 se přihlásil jediný žadatel.

• Schvaluje prodej a podpis kupní smlouvy pozemků parc. č. 69/2 a 68/2 o souhrnné výměře 518 m2, vše 
k.ú. Celné, za částku 20.000 Kč přihlášené žadatelce.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Dne 29. 8. 2022 byl zveřejněn záměr prodeje uvedených pozemkových parcel za částku stanovenou 
odborným posudkem číslo položky 19/2022, který vyhotovila Ing. Jana Vogelová, Jamné nad Orlicí 
149, 561 65 Jamné nad Orlicí. Cena pozemků je stanovena na 19.037 Kč. K tomuto záměru byla 

JEDNÁNÍ DNE 14. 9. 2022
ověřovatelé zápisu: Jaroslav Chládek, Vlastimil Všetička
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 10/11

Omluveni: Jan Leicht

přítomno občanů/hostů: 3/0
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doručena jedna přihláška s nabídkovou cenou 20.000 Kč.
• Schvaluje záměr prodeje části pozemkové parcely č. 219/1 v k. ú. Těchonín o výměře 9 m2 nově označe-

né jako parc. č. 519 dle GP č. 567-218/2021 vyhotoveného Ing. Tomášem Švábem -Gefis, IČ: 73278688 
za částku 2.189 Kč stanovenou odborným posudkem č. 13a/2021 vyhotoveným Ing. Janou Vogelovou, 
Jamné nad Orlicí 149, 561 65 Jamné nad Orlicí, IČ: 03230783.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Na základě dříve uskutečněného prodeje pozemků předchozímu majiteli nemovitosti č. p. 72 Tě‑
chonín došlo k tomu, že nebyl, díky chybě v podkladech, prodáván pozemek dle předmětného GP 
označený pod č. 519 o výměře 9 m2. O tento pozemek nyní žádá nový majitel této nemovitosti.

• Bere na vědomí informace k pozemku parc. č. 17 a 76 v k. ú. Celné.
Starosta p. Sedláček uvedl, že byly zapracovány vlečné křivky na účelové komunikaci okolo uvede‑
ných pozemků. Na vizualizaci je patrné, že by zde měla hasičská technika v případě potřeby projet. 
Na základě konzultace s Ing. Janou Vogelovou, Jamné nad Orlicí 149, 561 65 Jamné nad Orlicí byla 
předběžně stanovena cena uvedených pozemků na 700 Kč/m2. Protože se však jedná o pozemek 
k výstavbě, je nutné k takové ceně přičíst DPH ve výši 21 %. Můžeme tedy jednat o zveřejnění zá‑
měru parcel s nejnižším podáním 847 Kč/m2.
Diskuse zastupitelů se ubírala i směrem k dalšímu možnému využití tohoto pozemku. V předešlých 
zasedáních se diskutovala možnost volnočasových aktivit dětí na tomto prostoru a nyní se řešila 
otázka, jestli je vůbec vhodné na tomto prostoru něco stavět z důvodu přilehlých stavení. Zastupi‑
telé se shodli vrátit se k této problematice na některém příštím ZO.

• Bere na vědomí informace o uvolnění bytu č. 2 v BD č. p. 110 Těchonín.
Dne 6. 9. 2022 byl vyhlášen pronájem uvolněného bytu č. 2 v BD č. p. 110 Těchonín, a to z důvodu 
ukončení nájmu bytu ze strany nájemníka po oboustranné dohodě.

• Schvaluje přidělení bytu č. 2 v BD č. p. 110 Těchonín jedinému přihlášenému žadateli.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Ke dni 14. 9. 2022 byla doručena na obecní úřad jedna jediná žádost o přidělení bytu. Po seznáme‑
ní s žádostí a krátké diskusi přistoupili zastupitelé k hlasování o přidělení bytu jedinému zájemci. 
Výsledkem veřejného hlasování je přidělení bytu jedinému žadateli.

• Schvaluje zhotovitele a podpis smlouvy o dílo s Milanem Šrollerem, Orlice 261, 561 51 Letohrad, IČ: 
10522271 s nabídkovou cenou 392.888 Kč vč. 15% DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Na základě uvolnění bytu č. 5 a provedení prohlídky bytu byl zjištěn havarijní stav střešních oken. 
Byla provedena obhlídka i sousedního bytu č. 6 a po rozhovoru s nájemnicí byly zjištěny závady i na 
střešních oknech tohoto bytu. Předchozí ZO rozhodlo o výměně těchto oken za nová.
Provedeným průzkumem trhu byly osloveny tři zhotovitelé s nabídkami:
 » Milan Šroller, Orlice 261, 561 51 Letohrad, IČ: 10522271, cena 392.888 Kč vč. 15% DPH
 » Andrej Lukáč, Těchonín 194, 561 66 Těchonín, IČ: 64804909, cena 428.423 Kč vč. DPH
 » Tomáš Novotný, Mladkov 49, 561 67 Mladkov, IČ: 68471378, cena 432.057 Kč vč. 15% DPH

Obsahem dodávky díla bude výměna stávajících střešních oken v bytě č. 5 a č. 6 v bytovém domě 
č. p. 166 Těchonín. Dojde k demontáži stávajících sestav střešních oken a samostatných střešních 
oken a k  jejich nahrazení okny plastovými, bílé barvy, osazenými izolačními trojskly. Součinitel 
prostupu tepla celým oknem do hodnoty uW= 1,1 W/m2.K. Okna nahrazující sestavy budou o roz‑
měru 160 x 78 cm v počtu 4 ks. Dále budou nahrazena stávající okna o rozměru 118 x 78 cm na 
rozměr 98 x 78 cm v počtu 4 ks. Jedno okno bude vyměněno ve stávajícím rozměru 55 x 78 cm. 
Dále dojde k doplnění střešní krytiny vč. latí, hydroizolace a nového oplechování Al a montáži 
vnitřních sádrokartonů.

• Schvaluje žádost žadateli Janu Leichtovi o prodloužení lhůty pro odstranění stavby včetně betonových 
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základů na parc. č. 969/21 a 969/8 v k. ú. Těchonín do 31. 10. 2022. V případě nedodržení prodlouže-
ného termínu postoupí obec danou věc na stavební úřad k dalšímu opatření v rámci správního řízení.
Hlasování: pro: 1,2,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 3, omluveni: 4.
Jan Leicht byl prostřednictvím datové schránky vyzván k odstranění uvedené stavby do 13. 9. 2022 
včetně základů a předání pozemku v původním stavu majiteli, tedy obci Těchonín, za účasti staveb‑
ního výboru a zástupce obce Těchonín. Do dne 14. 9. 2022 nebyla stavba odstraněna. Do datové 
schránky obce přišla žádost o prodloužení termínu odstranění stavby do 31. 10. 2022.
Zastupitelé se po diskusi ve většině shodli této žádosti o prodloužení termínu odstranění vyhovět.

• Bere na vědomí informace o průběhu stavebních akcí a údržbě komunikací.
Informace podal starosta p. Sedláček:

 » Stavební úpravy bytu č. 1 v BD č. p. 80 Těchonín
Byt byl předán nájemníkům do užívání. V rámci akce došlo k vícepracím v hodnotě 31.050 Kč. 
Jednalo se o větší rozsah elektro, instalatérských prací a drobných zednických prací oproti SOD.

 » Stavba parkoviště u MŠ
Realizace této akce probíhá dle SOD. V současné době jsou budovány ploty a práce probíhají na 
svahování. Dalším krokem bude výsadba zeleně v prostoru mezi parkovištěm a MŠ.

 » Stavba kůlen
Realizace této akce probíhá dle SOD. V současné době jsou budovány ploty a probíhají práce na 
dokončení chodníků.

 » Pískoviště
Při výstavbě kůlen bylo nutné odstranit stávající pískoviště s příslibem výstavby nového. Toto je 
již vystavěno. Zhotovitel, společnost Isotep, s. r. o., po úplném dokončení sdělí cenu.

 » Vstup do školní jídelny
V rámci dokončení stavby je nutné dodělat vstup do školní jídelny a celý prostor vstupu do jí‑
delny udělat reprezentativně. Realizací byla pověřena společnost Isotep, s. r. o. Přesná cena bude 
známá po úplném dokončení díla. Dojde k osazení lavičky vedle vstupu do jídelny. U ŠJ stávající 
rampu nahradí schodišťové stupně a v prostoru před jídelnou dojde k úpravám povrchů a bude 
vystavěn vyvýšený záhon z palisád, které budou po obou stranách. K realizaci dojde nejspíš od 
příštího týdne.

 » Údržba komunikací
V rámci běžné údržby jsou prováděny opravy na komunikací u prodejny Konzum a u místní 
mateřské školy. Proběhne oprava cca 70 m komunikace na Vlčkovice a v místní části Hluchov 
u mostku u domu č. p. 140. Bylo uvažováno o údržbě komunikace ke hřbitovu na Celném ve 
směru od obce Mladkov, ale tato akce bude zahrnuta do rozpočtu obce na rok 2023 a bude se 
řešit v následujícím roce.

• Bere na vědomí informace k mimořádnému členskému investičnímu příspěvku na dofinancování prv-
ní etapy projektu Rekonstrukce TIC Červenovodské sedlo.
Valná hromada Sdružení obcí Orlicko, za přítomnosti starostů jednotlivých členských obcí, schvá‑
lila mimořádný členský investiční příspěvek ve výši 15 Kč za každou trvale žijící osobu členských 
obcí. Příspěvek bude použit na dofinancování první etapy projektu Rekonstrukce TIC Červeno‑
vodské sedlo.

• Schvaluje zhotovitele vybudování varovného a výstražného systému - protipovodňová opatření obce 
Těchonín a podpis smlouvy s firmou EMPEMONT, s. r. o., Železničního vojska 4472, 757 01 Valašské 
Meziříčí, IČ: 277721179 za částku 922.272,89 Kč vč. 21% DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 2,6, omluveni: 4.
V rámci výzvy 149. operačního programu životní prostředí 2014‑2020 obec zaslala žádost o dotaci 
k výše uvedenému projektu. Obec obdržela cenové nabídky:
 » EMPEMONT, s. r. o., Železničního vojska 4472, 757 01 Valašské Meziříčí, IČ: 277721179 s cenou 
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922.272,89 Kč vč. 21% DPH
 » ELSPET,  s.  r.  o., Palackého 353, 768 61 Bystřice pod Hostýnem, IČ: 63489996 s  cenou 

938.411,87 Kč vč. 21% DPH
Obec obdrží dotaci ve výši 70% z celkových uznatelných nákladů, uhradí tak cca 300.000 Kč. Jde 
o další krok, který obec činí pro zvýšení kvality ochrany obyvatel.
Zastupitelé se po věcné debatě k využití a nutnosti varovného a výstražného systému ve většině 
shodli na realizaci této akce.

• Schvaluje podpis Prohlášení k ekologickým závazkům a souhlas s technickými podmínkami evido-
vaných pod č. spisu Správy železnic, státní organizace č. j. S15387/2022-031 týkajících se převodu vý-
hradně pozemků p. č. 1227/9, 1227/10, 1227/11 a 1227/12 v k. ú. Těchonín, které jsou dotčeny realizací 
chodníku pod názvem akce: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II /311 úseku centra 
obce Těchonín“. Pro tuto stavbu byl obcí Těchonín zajištěn GP č. 553-226/2020, který vyhotovila spol. 
GEODET.ka, s. r. o., Kostelní 1257, 564 01 Žamberk.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Bod projednán na předchozím ZO.

• Schvaluje podpis smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti pro část stavby: „Zvyšování bez-
pečnosti pěší dopravy při silnici číslo II/311 úseku centra obce Těchonín“ na parc. č.  149/8, 151/1 
a 1278 v k. ú. Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Předchozí ZO projednalo návrh uvedené smlouvy, nyní je potřeba smlouvu schválit.

• Bere na vědomí informaci k žádosti o spolupráci.
Starosta p. Sedláček byl dne 8. 9. 2022 požádán majitelem areálu bývalé místní továrny Kümpers 
o součinnost při zajištění možných připomínek ke stávajícímu provozu areálu, zejména stran hlu‑
ku. Prosí občany, aby směřovali své připomínky k jeho rukám, tak aby bylo možné se v případě 
oprávněné stížnosti pokusit tento stav změnit.

• Bere na vědomí zpráva kontrolního výboru.
Předseda kontrolního výboru Ing. Aleš Nepustil přednesl zprávu KV k postupu odstranění nepo‑
volené stavby garáže na obecních pozemcích.

• Bere na vědomí zprávu o stavu projekce a výstavby veřejného osvětlení a současného stavu VO.
Zastupitel Karel Vencl přednesl souhrnou zprávu ke stavu orientačního osvětlení v obci a ke stavu 
projektových prací na plánovaném novém osvětlení a výhled realizace přeložek vedení NN ze stra‑
ny ČEZ. Poslední uváděný termín realizace je rok 2024.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• poděkoval zastupitelům a zaměstnancům obce za práci odvedenou v uplynulém volebním ob‑
dobí a  pozval všechny občany a  stávající zastupitele k  nadcházejícím volbám, které se konají 
23. 9.–24. 9. 2022.

občan a minulý starosta obce Daniel Krejsa
• vystoupil s příspěvkem hodnotícím uplynulé volební období. Poděkoval zastupitelům za vyko‑

nanou práci pro obec a její občany. Vyzdvihl konkrétní akce, některé se projektovaly již za jeho 
působení na obci, a podařilo se je zdárně dokončit. Uvedl, že se v započaté práci zdárně pokra‑
čuje, obec je velice úspěšná v získávání dotací na schválené projekty a pracuje na široké škále 
oblastí, které jsou pro chod obce a spokojenost občanů důležité od školství, přes obslužnost obce, 
zájmové spolky, bytový fond, údržbu komunikací až po informovanost občanů.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil
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Kdo zpívá, rozdává radost

 „Dvacet let v Těchoníně byla polovina mého učitelského života, na kterou velmi často a rád vzpo‑
mínám. Od té doby jsem prošel mnoha festivaly a slyšel desítky pěveckých sborů. Stále ale tvrdím, 
že ve srovnatelné věkové kategorii žáků šesti až jedenáctiletých nikdo nezazpíval obtížnou tříhlasou 
skladbu lépe a čistěji, než bývalý Těchonínský dětský sbor.“ Vybrala jsem si na úvod svého článku, 
jenž se týká ne tak dávné historie naší obce, pár vět ze vzpomínek učitele, jehož jméno jsem zatím ne‑
uvedla, ale spousta Těchonínských už 
z nadpisu a z citace okamžitě ví, o kom 
se chystám psát. Proč? Nejen proto, 
kolik pedagogické práce v  naší obci 
vykonal, ale také proto, že brzy, a  to 
24. září 2022 oslaví své 80. narozeniny. 
Než mu za přátele z Těchonína popřeji, 
z  jeho zápisků a  také ze zápisů svého 
otce vyberu pár vzpomínek.

 Pan Jaroslav Haman nastoupil 
do těchonínské školy v roce 1970 z po‑
litických důvodů. Stalo se, že na ven‑
kovské škole vyučovali dva muži (ještě 
ředitel Antonín Špinler) a později do‑
konce tři – s Adolfem Paukem a dále 
s  Jaromírem Vackem, což bylo tehdy 
velmi neobvyklé (dnes by asi bylo ne‑
možné). Mladý učitel možná netušil, 
že na této škole stráví dvacet let. Brzy 
ve své pedagogické práci našel oblasti, 
které ho zajímaly a v nichž s pílí a úsi‑
lím dosáhl obdivuhodných úspěchů. 
Vybudoval například ukázkovou učeb‑
nu s tehdy nejmodernější audiovizuál‑
ní technikou, na niž se jezdili dívat pe‑
dagogové ze základních, ale i vysokých 
škol. Napsal pedagogická čtení, která 
se stala praktickou pomůckou pro mnohé učitele, byl spoluautorem skript Univerzity Hradec Králové 
Práce s dětským sborem na 1. stupni základních škol. I učební pomůcky, které vzešly z jeho „dílny“, 
byly oceněny v celostátních kolech pedagogické tvořivosti.

 Nejvíce se však Jaroslav Haman podepsal na hudební historii těchonínské školy. Antonín Špinler 
napsal ve své brožurce k 80 letům české školy v Těchoníně toto: „Hudební výchovu na škole výrazně 
povznesl v posledním desetiletí Jaroslav Haman.“ Co obnášelo to výrazné povznesení? Samozřejmě 
spoustu práce navíc a určitě i velkou vytrvalost učitele ‑ sbormistra i svěřenců, hodně volného času 
i větší kázeň zpěváků (což nebylo pro některé děti lehké). Ovšem vybudovat na málotřídní škole pě‑
vecký sbor, později dokonce dva, které dosahovaly nepřehlédnutelných úspěchů, je výkon, jenž si za‑

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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Těchonínský dětský sbor

Těchonínský chlapecký sbor
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slouží úcty. Z pěveckého kroužku vytvořil pan Jaroslav Haman Těchonínský dětský sbor (TDS) a od 
září 1985 začal pracovat samostatně Těchonínský chlapecký sbor. Již od roku 1972 v naší obci vedl 
pěvecký kroužek, jehož členové vystupovali na společenských akcích, na vítání občánků, setkání dů‑
chodců atd. Od roku 1981 však začala intenzivní práce spojená s hlasovou výchovou, nácvikem dvoj‑
hlasu i trojhlasu. Klavírní doprovod zajišťoval sbormistrův syn Luděk Haman, a jak vzpomínají členo‑
vé sboru, tatínek byl na něj možná ještě přísnější, než na své zpěváky, i když byl výborným klavíristou. 
Těchonínský dětský sbor se brzy stal pojmem ve světě dětského sborového zpěvu u nás. Již v  roce 
1984 získal na 10. ročníku Písní přátelství v okrese zlaté pásmo s postupem do krajského kola, kde 
také zvítězil, a od té doby sbor z malé vesnice pod Orlickými horami neměl ve své kategorii přemo‑
žitele. Šestkrát zvítězil TDS v okresním a následně i v krajském kole. Porotám, divákům i hudebním 
expertům nešlo na rozum, že tak kvalitní sbor je z málotřídní školy a zpívají v něm víc než dvě třetiny 
všech žáků, někdy téměř všichni. Naučit výborně zpívat skoro každé dítě? Zájem o místní školu rostl 
a sbormistr musel svou praxi „odtajnit“ a napsat i  teoretické práce. Ještě větším překvapením bylo, 
když v roce 1985 poprvé vystoupil v Hradci Králové na společném koncertě se sborem Boni pueri Tě‑
chonínský chlapecký sbor. A opět velký údiv vzbudilo to, že zpívají téměř všichni chlapci z málotřídní 
školy. Dva chlapecké sbory byl východočeský primát. V roce 1985 existovaly v celé republice pouze 
čtyři chlapecké sbory – v Bratislavě, v Olomouci, v Hradci Králové a v Těchoníně. O velmi úspěšném 
Těchonínském chlapeckém sboru se později psalo, že hoši zpívají kultivovaně, intonačně čistě a s vel‑
kým zaujetím vícehlasé skladby i úpravy lidových písní.

 Jak Těchonínský dětský sbor, tak Těchonínský chlapecký sbor koncertovaly na mnoha místech 
v naší republice. Všude reprezentovaly naši školu i obec nejen krásným zpěvem, ale i velmi pěkným 
společenským vystupováním a skromným chováním. Děti ze sboru pobývaly v rodinách zpěváků ze 
spřátelených sborů a naopak hostily doma členy sborů, které u nás hostovaly na koncertech. Zavítaly 
k nám hned zpočátku Barevné děti ze Šumperka, Slniečko z Bratislavy, Boni pueri z Hradce Králové, 
chlapecký sbor z Olomouce, PDPS z Jablonného n. O. a další. Na organizaci akcí se podíleli i rodiče, 
spolupracovalo vedení školy a vstřícný byl i národní výbor. Jméno obce Těchonín se v souvislosti se 
školou a jejím pěveckým sborem objevilo v novinách a časopisech 56x a ve vysílání rozhlasu Praha, 
Ostrava a Hradec Králové 7x. Rodiče i ostatní občané naší obce byli hrdi na to, že o jejich dětech vznikl 
v roce 1989 televizní film a byla natočena ukázková hodina hudební výchovy. Možná by se dnes bývalí 
zpěváci mohli svým dětem pochlubit, co kdysi dokázali, díky videu a dále rozhlasovým nahrávkám.

 Pan Jaroslav Haman věnoval vzorně uspořádanou Kroniku TDS (vlastně archiv) s obrazovým 
i tiskovým materiálem do fondu těchonínské kroniky a samozřejmě může být zájemcům i na výsta‑
vách zpřístupněna. Dvacet let učitelského života tohoto učitele a sbormistra v naší obci zanechalo mezi 
žáky, zpěváky, jejich rodiči, ale i všemi posluchači vystoupení TDS spoustu vzpomínek. Zpěv těcho‑
nínských dětí uměl potěšit jak babičky a dědečky v domově důchodců, rodiče a známé, tak i hudebně 
vzdělané a hodně náročné posluchače. Na dotaz jednoho novináře pan Jaroslav Haman odpověděl, že 
si není vědom mimořádnosti své práce. Dělá ji tak proto, že ji jinak dělat nedovede. Jde mu především 
o to, aby zpěv přinášel všem ‑ zpívajícím dětem i jejich posluchačům – vždy pocit štěstí a radosti. Tak 
se vlastně naplňovalo motto sboru: Kdo zpívá, rozdává radost. Pan Jaroslav Haman se stal v roce 1990 
ředitelem školy v Jablonném nad Orlicí a pokračoval zde ve sborové práci jako dirigent PDPS. Věříme 
však, že i pro něj nakonec Těchonín nebyl zas tak špatná „štace“. V naší obci zanechal velký kus dobré 
učitelské práce, a tak mu jménem našich občanů přeji do dalších let především pevné zdraví a navíc 
splnění třeba tajných přání, možná i těch hudebních!

Ivanka Špinlerová
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HC Těchonín
Těchonínu začíná nová sezóna, s číslem 12!

 Jako každý rok se sezóna v Holba LHL lize rozjíždí na konci září. Do letošního ročníku se při‑
hlásilo 31 týmů. Hráči Těchonína si zahrají 1. ligu. Díky dobrému výsledku v loňském roce (celkové 
4. místo) je tým nasazen i v novém ročníku do 1. ligy společně s týmy Soma, Heat Tech, CBA Nuget, 
ADH Group Zábřeh, Tygři, Klas Nekoř. První liga o 7 účastnících se bude hrát dvoukolově (každý 12 
zápasů) a ostatní jednokolově (tj. každý 11 zápasů). Další zápasy po novém roce budou upřesněny, až 
jak se budou vyvíjet ceny kolem energií. Od toho se bude odvíjet cena za led. Trochu pravidel LHL 
ligy ‑ vítězství je za 2 body, remíza za 1 bod. V případě rovnosti bodů dvou či více týmů v konečné 
tabulce rozhoduje: 1. vzájemný zápas nebo minitabulka vzájemných zápasů (určí pořadí podle mini 
tabulkového skóre), 2. rozdíl skóre, 3. podíl skóre, 4. vyšší počet vstřelených branek.
 Rozdíly od pravidel ledního hokeje? V LHL lize je omezen kontakt protihráčů. Znamená to, že 
tlačit soupeře na mantinel, nebo jej kontaktovat tělem, lze v případě, že se oba pohybují stejným smě‑
rem a oba tento kontakt mohou předvídat. Povolen je i souběžný bodyček. Trestá se však dohrávání 
hráče u mantinelu a hra tělem (strom), spolu s náznaky zbytečně tvrdé hry. Pozornost je věnována 
kontaktům s  brankářem, hrá‑
čům bez kotouče a nesportov‑
nímu chování.
 Těchonínský tým má za 
sebou třízápasovou přípravu, 
ve které si hráči nejprve poradi‑
li s týmem Bystřec (5:4) a dva‑
krát porazili tým Lomax Česká 
Třebová (2:1sn, 7:2). „Poslední 
dva zápasy měli výborné tem‑
po. Lomax ukázal dobrou kva‑
litu. Budeme pokračovat v dob‑
ré práci a připravíme se nejlépe 
na novou sezónu,“ poznamenal 
vedoucí týmu Michal Ordoš.
 Tým Těchonína vstupuje 
do nové sezóny v mírných změ‑
nách. Jako „jednička“ v brance bude Ondra Šolc. Střídat se bude s Tomášem Jansou. Na prodloužení 
kontraktu se vedení dohodlo s Radovanem Holubem, který přišel v polovině předešlé sezóny. Jako 
nováček přišel do týmu Radek Fišer mladší, syn obránce Těchonína Radka Fišera staršího. Naopak 
nikdo neodchází, tak je vidět, že se tým nadále rozrůstá.
 Nová sezóna bude pro tým zajímavá hlavně v tom, že po 11 letech se odhodlali pořídit novou 
třetí alternativní sadu, ve které chtějí nastupovat co nejvíce. Sada bude představena v prvním zápase. 
Proto všechny fanoušky Těchonína zveme na první zápas, kde to bude pěkná show. Jako každý rok 
vedení týmu plánuje volné bruslení pro fanoušky a občany Těchonína. Bruslení je plánováno na konec 
prosince. Proto sledujte facebookové stránky HC Těchonín a tam se dozvíte přesný termín a informace 
o zápasech a novinkách v týmu.

Michal Ordoš

SPOLKY V OBCI
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Fotbal Těchonín
 Dne 6. 8. 2022 jsme na hřišti v Celném pořádali již tradiční 12. ročník Turnaje starostů za účasti 
mužstev z Těchonína, Červené Vody, Lichkova a Boříkovic. Vítězem turnaje se stal tým Lichkova. Naši 
hráči obsadili po třech porážkách 4. místo.
Výsledky:    Pořadí:
 Těchonín – Boříkovice 0 : 1  1. místo Lichkov  9 : 3 = 9.b
 Těchonín – Červená Voda 1 : 4  2. místo Červená Voda 8 : 6 = 6.b
 Těchonín – Lichkov 0 : 3  3. místo Boříkovice 5 : 6 = 3.b
 Lichkov – Boříkovice 3 : 2  4. místo Těchonín 1 : 8 = 0.b
 Lichkov – Červená Voda 3 : 1
 Boříkovice – Červená Voda 2 : 3

 Týden po tomto turnaji (13. 8. 2022) jsme zahájili novou sezonu III. třídy okresního přeboru a do 
této chvíle máme odehráno 5 zápasů s bilancí 1 vítězství, 1 remíza a 3 porážky. Aktuálně jsme na 10. 
místě ze 14 týmů.

S pozdravem TJ Sokol Těchonín.

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Máme tu report z Dětských rybářských závodů ze dne 4. 9. 2022. Závodní klání proběhlo od 8:30 
hod. do 12:00 hod. vč. jedné přestávky na těchonínské Rybárně. Přijeli si s námi zasoutěžit kamarádi 
rybáři z Nekoře a vzhledem k tomu, že nám měli z předchozích závodu co vracet, soustředění a snaha 
o ulovení jakékoliv šupiny byla vidět již od počátku klání. Nekořští si na pomoc vzali i kominíka pro 
štěstí.

Výsledky:
1. místo ‑ Antonín Jirčík ‑ 97 b. (MO Nekoř)
2. místo ‑ Vincent Čaban ‑ 47 b. (MO Těchonín)
3. místo ‑ Tomáš Macháček ‑ 44 b. (MO Nekoř)
4. místo ‑ Martina Hrdinová ‑ 5 b. (MO Těchonín)
5. místo ‑ Ondra Šimek ‑ 4 b. (MO Těchonín)
6. místo ‑ Eliška Kosková ‑ 3 b. (MO Těchonín)

7. místo s 0 b.:
- Vojtěch Vrba (MO Nekoř)
- Tomáš Motl (MO Nekoř)
- Samuel Pomikálek (MO Nekoř)
- Tomáš Fogl (MO Těchonín)
- Honza Kosek (MO Těchonín)
- Petr Hrdina (MO Těchonín)
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 Všem dětem gratulujeme a za pomoc děkujeme i rodičům a pomocníkům. Děkujeme také spon‑
zorům Doktor kladivo, Lesy ČR, Rybářův krámek, Obec Těchonín a MO ČRS Těchonín za ceny pro 
závodníky a všem za účast a skvělé soustředěné rybaření.
 Ve světě dospělých rybářů se toho moc neudálo, ale rádi bychom Vás pozvali na tradiční Rybář‑
ský večírek naší organizace, který uspořádáme dne 19. 11. 2022 v útulném prostředí Penzionu Otmar‑
ka. Tak zase někdy na viděnou. Petrův zdar!
 Josef Sedláček

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici ‑techonin.cz)
 Zdravím čtenáře TL. Dovolte mi seznámit Vás s událostmi uplynulého období. První taková byla 
dne 15. 7. 2022 časovka horských kol ‑ Memoriál Jiřího Leichta, již 14. ročník. Občerstvení jako ob‑
vykle zajišťovali dobrovolní hasiči a k jídlu se podávala grilovaná kuřata a pstruzi. Také jako již tra‑
dičně naše vynikající langoše. S prodejem pomáhaly i děti, takže jim i ostatním patří poděkování za 
skvělou práci. Hned druhý den, tedy 16. 7. 2022 proběhlo slavnostní žehnání hasičského automobilu. 
Tato slavnostní událost proběhla u místní hasičské zbrojnice. Nové auto nám požehnal farář Pavel 
Pokorný z Jablonného nad Orlicí. Zajišťovali jsme občerstvení i něco na zub, což byla kýta a pstruzi. 
Při této příležitosti bylo možné prohlédnout si nově zrekonstruovanou hasičskou zbrojnici, vybavení 
zásahové jednotky, ale i historická vozidla. K poslechu hrála živá hudba a dětem se o zábavu postaral 
HZS Králíky v podobě hasičské pěny. Poděkování patří všem, kteří na akci pomáhali.
 Výjezd měla naše výjezdová jednotka ve složení Roman Kouba a Roman Hrdina. Šlo o odstranění 
spadlé větve na komunikaci v Celném.
 Na konci měsíce srpna přišla smutná zpráva. Navždy nás opustil pan Jiří Junek, dlouholetý člen 
SDH. Za náš sbor mu byl položen věnec a čestnou stráž stáli Roman Hrdina, Michal Budiš, Petr Dušek 
a Ladislav Liebich. Upřímnou soustrast celé rodině.
 Před námi je období, řekla bych, klidnějšího rázu, co se akcí spojených s SDH týká. Jediné, co nás 
do konce roku čeká, bude Výroční valná hromada. Datum bude teprve určen. Přeji Vám tedy krásný 
a pokud možno klidný podzim. Třeba se potkáme v lese na houbách, protože těch je letos hodně, a ta 
barevná nádhera, to už bude jenom třešnička na dortu.
 Mějte se krásně a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová
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Mladí hasiči
 Léto s mladými hasiči znamenalo čtyřdenní soustředění plné her, zábavy, výletů a společně strá‑
veného času. V tomto roce jsme byli v objektu Celní stráže v Prostřední Lipce od 11. do 14. srpna.
 Těmito dny nás provázela hra Jumanji ‑ znalcům nemusíme vysvětlovat, pro neznalé je to desková 
hra, která se promítá i do reálného života. Nechali jsme se inspirovat stejnojmenným filmem a myslím, 
že se vše povedlo nad očekávání dobře.

 První den večer jsme mladé hasiče vytáhli z postelí a museli projít bránou do hry Jumanji. Druhý 
den jsme je vzali na celodenní výlet na rozhlednu na Klepáči a na Dolní Moravu, kde si užili bobovou 
dráhu U Slona. Třetí den už se celý nesl v duchu hry Jumanji. Děti pohybovaly figurkami na plánu 
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hry a objevovaly nová dobrodružství. V neděli hra vyvrcholila vhozením získaných drahokamů do 
totemu.
 Všechny děti se zdály spokojené, přijely domů řádně unavené a  troufám si tvrdit, že společné 
zážitky je znovu spojily a je z nich skvělý tým.
 Děkuji všem zúčastněným dospělým, včetně Dana Trejtnara, Tobiáše Leichta a Sama Fogla, za 
velikou pomoc s realizací.
 V září jsme se začali scházet na pravidelných schůzkách v úterý od 16:30. Kdo z dětí se má chuť 
k nám do kroužku mladých hasičů přidat, rádi vás mezi sebou přivítáme.
 Připravujeme se na Závod požární všestrannosti, který proběhne v  sobotu 8.  října v Bystřeci. 
Starší kategorie mladých hasičů pomáhá mladším s učením uzlů, značek i základů hasicí techniky. 
Jsem na ně velmi pyšná, protože opravdu fungují jako pevný základ naší party.
 Mějte krásný a slunečný podzim!

za vedoucí MH Janča Trojanová

Klub důchodců
Klub důchodců v létě
 V létě se členové Klubu důchodců sešli v hasičské zbrojnici při výborných křapáčích (tak se u nás 
říká bramborákům). Párky jsme si při dalším setkání opekli na přenosném grilu, ovšem kuřata, ta nám 
ugrilovali u Fikejzů v penzionu Otmarka a byla opět jako dort. Na všech setkáních probíráme důležité 
dění v obci, ale popovídáme si i o osobních starostech a radostech. Popřejeme také všem jubilantům 
v každém měsíci. S nejstaršími našimi členy jsme probrali události jejich mládí a doufám, že příště se 
opět dozvíme něco zajímavého, o čem jsme ještě neslyšeli. Jestlipak třeba víte, že před továrnou kousek za 
mostem stál za 
1. republiky 
krámek (bou‑
da), kde pan 
Krejsa prodával 
např.  perníčky, 
limonádu a  ci‑
garety? Za ním 
byla kabina na 
převlékaní pro 
ty, kdo se kou‑
pali v  náhonu 
a  skotačili na 
břehu… Další 
zajímavosti nás 
ještě čekají.
 D n e 
15.  září jsme si 
také připomněli 
při výborných sladkostech svátek našich tří Marušek – Šilhavé, Fikejzové a Koskové.
 Všichni jim přejeme hlavně pevné zdraví!

Ivanka Špinlerová
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 V září, v září slunce září,
podzim bude v kalendáři.

Žlutou barví topoly,
děti jdou zas do školy.

 Září. Čas, kdy žáci vykročí do nového školního roku. První den tohoto měsíce je nejočekávaněj‑
ším dnem především pro prv‑
ňáčky. Do naší školy je dopro‑
vodili rodiče. Sešlo se celkem 
pět školáků ‑ Matěj Brůna, 
Hynek Budiš, Ester Čobanová, 
Štěpánka Franková a  Jasmí‑
na Všetičková. Školní zvonek 
zahájil vyučování. Přivítala je 
paní ředitelka s kytičkou a pan 
starosta s dárkem. Na lavicích 
je čekaly nejen nachystané 
učebnice a sešity, ale také dár‑
ky. Výtvarná sada s  dalšími 
potřebnými věcmi do výuky.
 Nový školní rok zahájili 
i  žáci starších ročníků. Těšili 
se na své spolužáky a  určitě 
i na paní učitelky. Žáci 2. a 3. 
ročníku s  napětím očekávali, 
až je přivítá nová paní uči‑
telka Dolečková Jana, která 
dojíždí z  Jablonného nad Or‑
licí. Krejčová Lenka se přiví‑
tala s žáky 4. a 5. ročníku. Ve 
školní družině se děti přivítaly 
s  vychovatelem Stanislavem 
Krejčím, který zároveň vyuču‑
je prvouku, hudební výchovu, 
tělesnou výchovu a výtvarnou 
výchovu.
 V naší mateřské škole se paní učitelky Jirušková Ivana a Moravcová Jitka přivítaly s 22 dětmi. 
Provozní zázemí má na starosti paní Vaníčková Lucie (ZŠ) a Koubová Šárka (MŠ). Jako vždy nás při 
příchodu do školy a školky vítají s úsměvem.
 Ve školní jídelně nás přivítaly paní kuchařky Veselá Alena a Jentschková Hana.
 Snažíme se, abychom našim žákům předali co nejvíce vědomostí a ve spolupráci s rodiči je co 
nejlépe připravili do života.
 Přejeme si, aby do našich školních zařízení chodily děti rády.

Lenka Kreuselová, ředitelka školy

ŠKOLNÍ OKÉNKO

Noví prvňáčci...
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 Od 1. 9. začal nový školní rok i v mateřské škole. Nastoupily nám i nové děti, některé vkročily do 
třídy s očima plnýma očekávání, některé se slzičkami. Ale po chvilce nebylo po slzičkách ani památky 
a děti si prohlížely hračky, zapamatovávaly si svoji značku a postupně si některé začaly hrát s novými 
kamarády. Naši malí nováčci a také jejich rodiče byli moc stateční.

 V celém školním roce nás čeká spousta akcí, jako jsou např. divadelní představení, besídky, poví‑
dání, vyrábění, vycházky po okolí…A proto věříme, že všechny děti v naší školce prožijí krásný školní 
rok plný zážitků, na které budou rády vzpomínat.

I. Jirušková, MŠ

MATEŘSKÁ ŠKOLA

Nové děti ve školce.

U stolečku... Hrajeme si...
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Vítání prázdnin v Celném (2. července 2022)
 Už se stalo tradicí, že na hřišti TJ Sokol Těchonín v Celném probíhá Vítání prázdnin. Letos zde 
byly zahájeny prázdniny dne 2. 7. 2022 ve 14 hodin. Zasoutěžit si přišlo v 11 disciplínách čtyřicet dětí, 
samozřejmě tu děti byly v doprovodu svých rodičů. Na usilovný boj soutěžících spravedlivě dohlíželi 
ti, co disciplíny připravili: Lenka Moravcová, Zuzana Špinlerová, Hana Krumlová, Roman Borový, 
Soňa Peškarová, Šárka Koubová, Vendula Koubová, Roman Kouba, Ivanka Špinlerová. Po sportovním 
i malířském výkonu byly děti odměněny pěknými cenami – potřebami na psaní a kreslení, hračkami, 
sladkostmi atd.
 Letos děkuje‑
me za sponzorová‑
ní stavební firmě 
RAIS, firmě DOK‑
TOR KLADIVO.
CZ, Obecnímu 
úřadu v  Těchoní‑
ně, Martinu Šulcovi 
VPMT, Šárce Kou‑
bové, Jarmile Duš‑
kové a  Milanu Bar‑
toňovi. Odpoledne 
si soutěžící i nesou‑
těžící mohli zasko‑
tačit na skákacím 
hradu (ten zapůjčil 
pan Josef Sedláček), 
pohrát si a proběhnout se na fotbalovém hřišti. Vynikající grilovaná kuřata připravila Jana Dušková 
s Milanem Bartoněm, k dostání byly špekáčky a klobásy. O pití ve výčepu se starala Jarmila Dušková. 
Počasí také ukázalo svou přívětivou tvář, takže se všichni dobře bavili.

Ivanka Špinlerová

Dětský den (28. června 2022)
 Po dvouleté odmlce 
jsme na hřišti pod školou dne 
28.  6.  2022 uspořádali Dětský 
den. Věřím, že jsme všichni 
prožili přátelské odpoledne při 
plnění různých úkolů. Velký zá‑
jem byl o  malování na obličej, 
o  to se postarala Katka Sedláč‑
ková. Novinkou bylo inspirativ‑
ní tvoření pro všechny věkové 
kategorie s  Radkou Kauckou. 
Jsem moc ráda, že se Obecnímu 
úřadu Těchonín podařilo zajistit 
skákací hrad, protože ten k naší 

AKCE V OBCI
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akci prostě patří. Nechyběl ani 
táborák, o  který se postarali 
mladí hasiči, navíc předvedli 
stříkání vody na terč.
 Velký dík patří Obecnímu 
úřadu Těchonín za finanční za‑
jištění, SDH Těchonín za výpo‑
moc. A  děkuji dobrovolnicím: 
Jarmile Pohlové, Lence Morav‑
cové, Petře Martínkové, Aničce 
Břinčilové, Kristýně Břinčilové, 
Hance Všetičkové.

Martina Pavlišová

Žehnání hasičského vozu (16. července 2022)
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Koncert Krduš - sál hostince U Mostu (16. července 2022)
 Frontman kapely na rodinné 
(jentschkovské) oslavě v  hospodě 
U  Mostu seznal, že přilehlý sál je 
velmi pěkný a vyjádřil přání uspo‑
řádat koncert pro Těchonín.
 KRDUŠ, bigbeatová formace 
zvláštního jména složená z nezdol‑
ných nadšenců pocházejících z Par‑
dubic, má své nadšené publikum 
v  okolí Pardubic, Výprachticích 
a muzikanti byli odhodláni si začít 
budovat jméno i v Těchoníně. S vol‑
bou termínu neměli šťastnou ruku 
a  zvolili uspořádání koncertu při 
příležitosti těchonínské pouti.
 Bohužel, Těchonínští nedobře 
rozložili síly a většinu z nich vyčer‑
pali při pátečním Memoriálu Jiřího 
Leichta, nebo při sobotním svěcení 
nového hasičského vozu, a  tak jim 
již nezbylo sil na tento nevšední bi‑
gbeatový hudební zážitek.
 Pardubická skupina Krduš 
sama sebe označuje jako světo‑
známý a  jediný originál pre ‑cover 
band, který složil stovky písní pro 
známější kapely. Je to samozřejmě 
veliká nadsázka a  mám podezření, 
že většinu skladeb, které hrají, jsem 
už někde slyšel a hrál je úplně ně‑
kdo jiný.
 I  přes tento drobný omyl ka‑
pela hrála s plným nasazením a nic 
nedbala na to, že se počet diváků 
z počátečních několika desítek po‑
stupně zmenšil na několik jedinců. 
Jsou to prostě srdcaři, kteří hrají pro 
radost, a  nebyl pro ně problém na 
závěr koncertu několikrát neúnav‑
ně přidávat.
 Kdo se nedostavil, přišel o  je‑
dinečnou příležitost zažít na sále 
dávno minulé doby, kdy sál byl plný 
hudby a otřásal se v základech.

Jeden z mála diváků Aleš Nepustil
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Natáčení České televize v Těchoníně (3.-4. září 2022)
 Dne 3. a  4.  září 
byl v  Těchoníně na‑
táčet štáb ČT s režisé‑
rem, kterého možná 
znáte například z po‑
řadů Vůně krétské 
kuchyně s  M. Donu‑
tilem, nebo Vůně al‑
bánské kuchyně s M. 
Donutilem a  jistě 
i  jako režiséra a  scé‑
naristu filmu Můj 
strýček Archime‑
des. Režisér George 
Agathonikiadis je 
autorem několika 
knih a natočil mnoho 
dokumentů o  životě 
Řeků u  nás i  v  jeho 
domovině. Na fotce je 
s předsedou Řecké obce Ostrava Kostasem Papasavoglu, rozhovor o Řecích u nás měl s ním a se mnou.

 Už dříve ‑ roku 1999 u nás natočil část dokumentu Řecké děti. Děkuji všem, kdo pomohli zdár‑
nému průběhu ‑ panu starostovi, místostarostovi, Haně Jentschkové, Aleně Veselé a Zdeně Koskové.

Ivanka Špinlerová
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Životní jubilea

červenec
 75 let Filipová Danuta
 80 let Fikejzová Marie

srpen
 60 let Filip Oldřich
 65 let Filip Jiří
   Šimek Jiří
   Černohousová Česlava
 80 let Brožek Zdeněk
 95 let Černohousová Marie

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

září
 60 let Štěpánková Jana
 70 let Foglová Marie
   Pohlová Helena
   Saganová Jitka
   Filipová Alena
 75 let Štanglerová Henryka
   Olšarová Eva
 
 Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

DĚKUJEME

 V pondělí 5. září 2022 jsme se ve smuteční 
obřadní síni v Červené Vodě naposledy rozloučili 
s panem Jiřím Junkem, dlouholetým starostou 
naší obce.

 Tento skromný a obětavý muž byl od roku 
1976 předsedou národního výboru a od roku 1990 
do roku 2006 starostou obecního úřadu. Přede-
vším Těchonínu, a to na úkor svého volného 
času a někdy i rodiny, tedy věnoval 30 let svého 
života. S jeho vedením obce je spojena výstavba 
mateřské školy s jídelnou v akci Z, vybudování 
prodejny v Celném rovněž v akci Z, výstavba ha-
sičské zbrojnice a v posledním volebním období 
plynofikace obce. Mnoho dalších akcí, jako napří-
klad odstraňování škod po povodních, vyplynulo 
z okamžité situace. I když už funkci nevykonával, 
hodně lidí za ním chodilo na návštěvu prostě jako 
za starostou.
 I volný čas věnoval zájmům, jež prospívaly 
obci. Od roku 1958 byl členem našeho Sboru dob-
rovolných hasičů, přes dvacet let vedl MO České-
ho rybářského svazu a od roku 2017 se stal jejím doživotním čestným předsedou. Několik let 
pracoval s kroužkem mladých rybářů a velice rád poseděl s rybářským prutem u Rybárny. Spolu-
pracoval s ostatními včelaři také při léčení včel.
 Milované Celné a celý Těchonín navždy opustil v úterý 30. 8. 2022. Odešel člověk, který 
myslel především na druhé a osobní starosti většinou překonával se svým příslovečným humorem. 
Budeme na něj s úctou vzpomínat prostě jako na STAROSTU.

Za přátele a vděčné občany Těchonína redakční rada Těchonínských listů.
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Zastupitelstva obce – termíny a program

Říjen - 12. 10. 2022 v 18:00 hod.
• Zpráva kontrolního výboru
• Harmonogram kontejnerového svozu na rok 2023

Listopad - 16. 11. 2022 v 18:00 hod.
• Příprava provádění inventarizace majetku obce
• Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 2023
• Stanovení výše poplatků na rok 2023

Prosinec - 14. 12. 2022 v 17:00 hod.
• Příprava plánu zasedání a činnosti ZO na rok 2023
• Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ
• Příprava rozpočtu obce na rok 2023

Těchonínské listy

Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2022
Uzávěrka: v pátek 9. 12. 2022.

Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné. Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo 
odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete písemný pří-
spěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad Těchonín, informační centrum Jab‑
lonné nad Orlicí.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 4 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm =   95 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 186 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 366 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 450 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 531 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 697 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 857 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok). Ceny jsou platné od 1.7.2022.

CE
N

ÍK
 IN

ZE
RC

E Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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SETKÁNI S…
Oldřich Pejchar

 Kočovná divadelní společnost 
Bouda uvádí hru autorů Z. Svěráka a L. 
Smoljaka v režii Oldřicha Pejchara. Pla‑
kátky s pozváním na ochotnické diva‑
delní představení se objevovaly od roku 
2011 do roku 2019 pravidelně v  naší 
obci Těchonín, v  okolních obcích, ale 
i ve vzdálenějších, třeba v Lanškrouně, 
v Říčkách v Orl.h., v Třebihošti u Dvo‑
ra Král. Bohužel přišel covid, který tuto 
kulturní činnost v naší obci přerušil.
 Na to, kde se vzal nápad vrátit 
se ke kořenům lidové zábavy a založit 
ochotnické divadlo v Těchoníně, se ze‑
ptám člověka nejpovolanějšího, pana 
Oldřicha Pejchara. Pro nás, kolegy 
ochotníky, „rejža Olda“.

J: Oldo, byla bych ráda, kdyby ses 
našim čtenářům představil. Vím, že 
jsi byl spjatý s Těchonínem celý život, že ses zde i narodil.
O: Ano, narodil jsem se 4. 7. 1948 v Těchoníně, chodil zde do školy. Vyučil jsem se číšníkem a po vojně 
se opět vrátil do Těchonína, kde jsem pracoval v závodě Perla až do roku 2002, kdy jsem odešel do 
důchodu. V Těchoníně jsem si postavil dům a vychoval s manželkou tři děti.

J: Kde se vzala tvá záliba k divadlu?
O: V 50. a 60.letech v Těchoníně vedl pan učitel A. Špinler ochotnický spolek. Hrál např. hru Zlý 
jelen, Noc na Karlštejně. Pořádal Silvestry. No a můj starší brácha Josef také v tomto spolku hrál. 
Musím se přiznat, že jsem mu to i trochu záviděl a toužil jsem se také stát hercem :). Obzvláště, když 
maminka stále bratra při každé příležitosti chválila, jaký je náš Pepík herec.

J: Jaké divadelní představení máš rád, jaké tě nejvíc pobaví?
O: Jako divák jsem se o divadlo zajímal. Zaujalo mě vždy představení, které mělo chytrý humor. Mám 
rád, když se divák baví, odhodí zábrany a směje se, až mu tečou slzy. A přitom v tom vtipu je ukryta 
i vážná myšlenka, důležitá zpráva, odhalení našich lidských slabostí. A to vše je autorem zabaleno do 
laskavého humoru, který neuráží.

J: Můžeš prozradit čtenářům, kdo je tvůj oblíbený autor?
O: Jsou dva, Z. Svěrák a L. Smoljak, kteří vytvořili českého velikána Járu Cimrmana.

J: Je pravda, že se jim mystifikace Járy Cimrmana dokonale povedla.
O: To ano. Český národ si ho zvolil jako největší postavu českých dějin. Bohužel porota ho neuznala, 
neb „nebylo dodnes nalezeno jeho místo narození a úmrtí,“ a tak z druhého místa na první postoupil 
Karel IV.

Zde jsem režisér na odpočinku...
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J: Oldo, kdy ses tedy rozhodl věnovat se herectví osobně?
O: Chodil jsem na představení ochotnického spolku Lipka. V té době byla moje dcera Marta členem 
ochotnického souboru Divadla ve středu v Lanškrouně, kde hrála ve hře S tvojí dcerou ne. Tuto hru 
hráli i v Těchoníně. Moc se mi to líbilo. Strašně jsem toužil také hrát.

J: Podařilo se ti dostat mezi herce a hrát?
O: Soubor mě přijal mezi sebe. Pomáhal jsem jako kulisák, nápověda, co bylo potřeba, jezdil na 
zkoušky. A konečně jsem dostal roli ve hře Amant od Pavla Němce. Atmosféra divadla mě nadchla. 
Budu mít třeba jen malé role, ale chci být součástí sou-
boru. Byl jsem šťastný. Konečně to, co jsem si celý život 
snil.

J: Jak se rozvíjela tvoje divadelní kariéra?
O: Brzy jsem si uvědomil hranice svých hereckých mož-
ností, ale divadelní společnosti a její atmosféry jsem se 
nechtěl vzdát. Když měl bratr Pepík 70. narozeniny, řekl 
jsem mu, že založím v Těchoníně divadlo, aby si mohl 
v něm zahrát. Bratr s tím souhlasil. Netušil, že jsem to 
vzal vážně a začal shánět scénář a herce. Nejdřív v ro-
dině, pak v okolí. To už bratr nesouhlasil, ale já jsem to 
nevzdal.

J: Kdo se nechal od tebe přemluvit a stal se ochotnic-
kým hercem?
O: Nikomu se do toho moc nechtělo, ale nakonec jsme 
přemluvil O. Pavliše, J. Pejchara, L. Vágnera, L. Filipa. 
Z Čermné se k nám přidali M. Kalousek a A. Dušek.

J: Jestli se nemýlím, první divadelní kus byl Jára Ci-
mrman?
O: Ano, divadelní představení mělo název Seminář, kte-
rý přiblížil českého génia J. Cimrmana. Pak následoval 
kus Posel světla a Vizionář.

J: Kde jste zkoušeli?
O: No, to byl velký problém. Majitel hospody U Mostu 
v Těchoníně neměl zájem. Tak jsme začali jezdit na Stu-
dené, kde jsme zkoušeli na sále v kulturním domě. Zde 
jsme uskutečnili premiéru, která měla úspěch. Obecnímu 
úřadu ve Studeném za to moc děkuji.

J: Kdy jste hráli v Těchoníně?
O: V Těchoníně si vzal pronájem hospody Ruda Schmidt. 
A my jsme 15. 1. 2011 zahráli naše první představení 
i v naší obci. Bylo plno, diváci se bavili a to nás přesvěd-
čilo, že v tom budeme pokračovat.

J: Jak vznikl název Bouda?
O: Pevnost Bouda, předválečné opevnění, je součást 
naší obce. A první české divadlo v Praze se hrálo v Bou-
dě. Tak vznikl název naší ochotnické společnosti. A pro-

V tomto věku byl svět kolem mne velkým divadlem

Tady už o divadle sním
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tože jsme naše umění předváděli i v jiných vesnicích a městečkách, přidalo se k názvu i přídavné 
jméno kočovná.

J: Jakou hru jsi vybral pro další sezónu?
O: Vybral jsem si Švestku. Zde bylo potřeba sedm mužů herců. Bohužel sedmého jsem nesehnal. 
A tak mě napadlo, že by tu trojroli žen s maskou mohla hrát klidně žena. Přesvědčil jsem tě, i když jsi 
původně měla být nápověda a poradní hlas, aby ses role ujala. No a do budoucna ses stala ženským 
hercem v mužských rolích.

J: To už se zkoušelo v Těchoníně v hospodě U Mostu…
O: Ano, a tam jsme také měli 7. 1. 2012 premiéru. Přijeli se na nás podívat i herci z Lanškrouna. 
Nechyběly švestkové buchty a slivovice. Představení se velmi líbilo.

J: Jakou hru Svěráka a Smoljaka jsi ještě nastudoval?
O: V r. 2013 Lijavec, 2015 Dobytí severního pólu, 2016 Akt, 2017 Švestka, 2018 Vražda v salónním 
kupé.

J: Bylo období, kdy jsi toho chtěl nechat?
O: V r. 2016 odešli ze souboru Jirka Pejchar a Petr Dostálek. Chtěl jsem také odejít. Ale Ota Pavliš, 
můj divadelní „syn“, mě přemluvil. A jsem tomu rád. Chtěl jsem být hercem, ale spíš jsem se našel 
jako režisér a organizátor. Občas jsme se pracovně nepohodli, ale pak si zase dělali ze sebe legraci, 
nikdo nemachroval. Na jevišti herec vidí jinak a režisér vidí z hlediště celek. Režisér musí dát směr. 
Demokracie jde stranou. Byli jsme dobrá parta. Kamarádi, kteří měli společný zájem bavit lidi, ale 
i sebe, a myslím, že se nám to dařilo.

J: V roce 2014 a v roce 2018, na výročí 500 let obce Těchonín, 450 let obce Celné, jsme ve spolu-
práci s Ivankou Špinlerovou také hráli…
O: Ano, v Těchoníně čtyři pohádky z knihy O bílé lišce od A. Špinlera a na Celném příběh Lněná 
svatba, kde jsem dle námětu I. Špinlerové napsal scénář.

J: Co tě přimělo hrát Dívčí válku?
O: Přišlo období, že někteří herci už chtěli změnu repertoáru, a tak se objevila Dívčí válka od F. R. 
Čecha. Jenže to je devět herců na scéně, z toho tři ženy. Získal jsem do souboru dvě šikovná děvčata, 
švagrové A. Veselou a E. Vackovou. Vrátil se mezi nás J. Pejchar, jeho syna jsem ukecal, aby s námi 
hrál panice Ctirada. Děvčata přišla s novým elánem a nadšením. Zapojila i své manžele. Společně 
vyrobili kulisy a kostýmy. 16. 2. 2019 jsme měli premiéru, která pobavila nejen diváky, ale i celý spo-
lek Bouda. Bohužel, covid vše přerušil.

J: Letos v srpnu se náš spolek sešel, abychom se domluvili, co dál. A ty jsi nám oznámil, že jako 
režisér končíš.
O: Ano, je to tak. Odstěhoval jsem se do Lanškrouna, kde žije moje nejstarší dcera. Moje zdravotní 
problémy mi neumožní cestovat pravidelně na zkoušky. Proto jsem předal své režisérské žezlo mlad-
ším kolegům.

Rád bych využil tento rozhovor k tomu, abych poděkoval za spolupráci těm, kteří se jakkoliv podíleli 
na tvorbě divadelních představení.

J: Oldo, za celý soubor ti děkuji za společné divadelní roky. Přeji hodně, hodně zdraví. Děkuji 
za rozhovor.

Pohlová Jarmila
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VOLBY DO ZASTUPITELSTVA OBCE TĚCHONÍN

 Ve dnech 23. - 24. 9. 2022 se konaly komunální volby, ve kterých voliči volili místní zastupitel-
stvo. Volební účast byla vysoká - 68,32% (v roce 2014: 65,11%, v roce 2014: 67,61%).

Výsledky komunálních voleb v obci Těchonín:
pořadí zvolený zastupitel pref. hlasy

1 - Komunistická strana Čech a Moravy - 454 hlasů / 13,36% - 1 mandát z 11
1 Jiří Junek 44 let, technický pracovník, Těchonín 146

2 - Sdružení nezávislých kandidátů č. 2 - 1214 hlasů / 35,73% - 4 mandáty z 11
1 Josef Sedláček 37 let, státní zaměstnanec, Těchonín 243

2 Jaroslav Chládek 41 let, vedoucí pobočky Money bank, Těchonín 188

3 Ing. Aleš Nepustil 53 let, systémový inženýr, Těchonín 184

4 Vlastimil Všetička 44 let, zaměstnanec Škoda auto, Těchonín 159

3 - Občané pro obec - obec pro občany - 832 hlasů / 24,48% - 3 mandáty z 11
1 Jiří Trojan, DiS. 45 let, vedoucí SW oddělení, Těchonín 143

2 Michal Budiš 42 let, nástrojař, Těchonín 99

3 Ing. Roman Hrdina 50 let, akreditovaný poradce MZe, Těchonín 98

4 - Sdružení nezávislých kandidátů č. 1 - 898 hlasů / 26,43% - 3 mandáty z 11
1 Ing. Ladislav Šimek 47 let, státní zaměstnanec, Těchonín 200

2 Mgr. Ivanka Špinlerová 75 let, důchodkyně, Celné 120

3 MUDr. Luděk Ryba 63 let, lékař, Celné 101

První náhradníci: 
strana 1 - Komunistická strana Čech a Moravy - Karel Vencl (92 hlasů)
strana 2 - Sdružení nezávislých kandidátů č. 2 - Michal Kreusel (100 hlasů)
strana 3 - Občané pro obec - obec pro občany - Ladislav Liebich (90 hlasů)
strana 4 - Sdružení nezávislých kandidátů č. 1 - Lenka Moravcová (99 hlasů)

Celkový počet osob zapsaných ve výpisech ze seznamu voličů a jejich dodatků  483 
Celkový počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky     330
Celkový počet odevzdaných úředních obálek          330 
Volební účast         68,32 %        

z oficiálních zdrojů zpracoval: Jiří Trojan

KOMUNÁLNÍ VOLBY
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Invazivní rostliny, které mohou být člověku i užitečné

 Pro podzimní článek z  přírody jsem vybrala dvě rostliny, které vědci hodnotí jako invazivní, 
měnící druhové složení v místech, kde se rozšiřují a kde snižují tudíž biodiverzitu. Kdo se prochází 
kolem Tiché Orlice, ale už i kolem potoků, setkává se s křídlatkou japonskou a na podobných místech, 
ale třeba i na rumištích, s netýkavkou žláznatou. U obou je ovšem zajímavé, že se už delší dobu mluví 
a píše o jejich užitečnosti a provádějí se s nimi různé výzkumy.
 Křídlatka japonská, také opletka japonská 
(Reynoutria japonica), je až 2 metry vysoká by‑
lina s  velkými listy, jež v  září vytváří nenápadná 
bílá soukvětí. Rostlina patří do čeledi rdesnovitých 
a její domovina je v jihovýchodní Asii, kde se ode‑
dávna používala v lidovém léčitelství. Do Evropy se 
dostala jako okrasná v  19. století a  u  nás se stala 
invazivním druhem až po 2. světové válce. Násle‑
dovala ji i křídlatka sachalinská, obě křídlatky se 
zkřížily a přibyla tedy i křídlatka česká (obě nověj‑
ší dosáhnou i 4 metrů). Kořeny křídlatek vylučují 
alelopatické látky, jež likvidují ostatní rostliny ko‑
lem, a vytvářejí tak souvislé porosty. I jejich 0,5 cm krátké lodyhy lehce zakoření. Rychlé šíření a růst 
křídlatek by bylo možné využít k produkci biomasy jako obnovitelného zdroje energie, což ovšem není 
to jediné, co vědce zajímá.
 Nové a dále probíhající výzkumy se zaměřují na využití v budoucnu, a to v potravinářství a far‑
makologii. Když jsem si přečetla, na které všechny problémy je a může být účinná, skoro se mi nechtělo 
věřit, jaký by to mohl být všelék. Vyjmenuji jen zástupce velké řady nemocí, jež může léčit a dokonce 
už léčí: zkoumají se účinky proti lymeské borelióze, zla‑
tému stafylokoku, působí jako antivirotikum, antipara‑
zitikum, antimykotikum, má antibiotický účinek, posi‑
luje imunitu, játra, srdce, snižuje hladinu cholesterolu, 
zastavuje krvácení v trávicím traktu, léčí aterosklerózu, 
osteoporózu, dokonce i kašel. Jak jsem již napsala, ne‑
chce se věřit, že by to byla záchrana pro spoustu nemoc‑
ných.
 Je to tedy v podstatě „jedlá“ rostlina. Listy se po‑
užívají na čaj a nálev, po opadání listů se sklízejí koře‑
ny, ze kterých se získá odvar, tinktura, nebo po usušení 
prášek. Čerstvé mladé stonky se dají po vyrašení použít 
jako chřest. Ve východoasijských zemích je nechávají 
zkvasit (zbaví je tak kyseliny šťavelové), nebo je krát‑
ce vaří, pak 24 hodin louhují a jedí s majonézou, nebo 
sójovou omáčkou. Přiznám se, že jsem ještě nic z toho 
nezkoušela, ale musím uznat, že se v  přírodě dá stále 
něco výjimečného objevit.
 Netýkavka žláznatá/netýkavka Royleova (Impa-

PŘÍRODA KOLEM NÁS
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tiens glandulifera Royle) z  čeledi netýkavkovi‑
tých pochází původně ze západních Himalájí. 
Do Anglie byla dovezena v 1. polovině 19. sto‑
letí jako okrasná rostlina botanikem Roylem. 
Pěstovala se hlavně v  zámeckých zahradách, 
později byla doporučována i  jako medonosná 
rostlina. Ze zahrad se rozšiřovala dál, daří se jí 
hlavně ve vlhkých nivách, na březích řek a na 
rumištích, kde vytváří mohutné porosty. Je jed‑
noletá a dosahuje výšky až tří metrů. Její velké 
květy, které jsou nejčastěji červenofialové, ale 
i světle růžové až bílé, sladce voní. Na místech, 
kde je této rostliny hodně, mají včelaři radost ze 
snůšky medu, ale zahrádkaři si stěžují, že vče‑
ly neopylují květy jejich ovocných stromů a plodin. Netýkavka je prý mistrem světa ve vystřelování 
semen – až 7 metrů. Když v jejích podlouhlých kyjovitých tobolkách semena dozrají, tobolky pukají 
při sebemenším dotyku (i silnějším závanu větru). Jedna rostlina je schopna vyprodukovat až 5000 
semen. Ta se šíří v tocích, na srsti zvířat, nebo i pomocí ptactva. Vytržená netýkavka je schopna rychle 
zakořenit i z kolének. A opět, tato invazívní rostlina nám může být i užitečná.
 Čerstvá šťáva z listů a květů se používá při bodnutí, nebo kousnutí hmyzem, také při popálení 
kopřivami. V Číně se z květů vyráběla tinktura – čerstvě natrhané květy se zalijí 40% alkoholem a ne‑
chají se tři týdny v nádobě. Každý den se musejí v alkoholu protřepat. Tinktura se používá na obklady 
při kožní a nehtové plísni a proti parazitickým kvasinkám ve střevech (zde užívání konzultovat s léka‑
řem). Výtažek z květů je součástí některých Bachových esencí, hlavně těch, které zklidňují a pomohou 
vám s trpělivostí.
 V  srpnovém čísle časopisu Zahrádkář jsou uvedeny recepty 
na výrobu sirupu z  květů a  želé z  květů. Jinak se dočtete, že vlastně 
k  přípravě jídel je vhodná prakticky celá rostlina. Květy a  semena 
můžeme jíst v  syrovém stavu. Semínka mají oříškovou chuť a  dají 
se usušit na zimu (do polévek, rýže, do chleba…). Kdo to zná, ví, že 
sbírání semínek z  praskajících tobolek je zábava. Zelené části rostli‑
ny zasyrova konzumovat nelze, vařené se dají přidat do různých jídel. 

 Na závěr přidávám jeden z receptů: Želé z netýkavky
• 100 g květů netýkavky (nejlépe ty tmavší kvůli barvě)
• 1 l vody, 500 g želírovacího cukru 3:1
• 1 čajová lžička kyseliny citronové, zarovnaná čajová lžička 

agaru
Vodu přivedeme k varu, přisypeme květy, zasypeme kyselinou citro‑
novou a zamícháme. Povaříme velice krátce (opět kvůli barvě), přece‑
díme přes síto, necháme vychladnout, svaříme s želírovacím cukrem 
a agarem po dobu čtyř minut. Odebíráme případnou pěnu a plníme do 
sterilizovaných sklenic (měla by to být dávka do deseti sklenic o obje‑
mu 140 ml).
 Možná by to stálo za zkoušku… Na závěr musím opět konstato‑
vat, že asi je pravdivé tvrzení: „Není na světě bylina, aby na něco neby‑
la“. Jen ten člověk to jaksi ještě neprozkoumal.
 Ivanka Špinlerová
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PODĚKOVÁNÍ ZASTUPITELŮM OBCE TĚCHONÍN
ZA ČINNOST VYKONANOU V OBDOBÍ R. 2018 – 2022

 Jelikož se blíží čas dalšího volebního období zastupitelstva obce, dovolte mi prosím, abych vyjád‑
řil své postřehy nejen z pohledu občana naší obce.
 Dnes již mohu prohlásit, že se mi vyplnily představy o výkonnosti a dynamice zastupitelstva usta‑
noveného v roce 2018. Obrazně řečeno, vykopnutý míč byl dobře zpracován a s vhodně rozestavěnými 
hráči se hra zdokonaluje. Z mého úhlu pohledu by byla škoda, kdyby došlo k nějakému faulu.
 Uvedu konkrétní příklady, které mě utvrzují v tom, že stávající složení zastupitelstva vykonalo 
nemálo chvályhodné práce:

• Školství je plně podporované a jeho podmínky stále vylepšované. A to včetně modernizace 
objektů základní a mateřské školy, se snižováním jejich energetické náročnosti, úprav jejich 
okolí a sportovního zázemí.

• Na přípravě nových stavebních parcel lokality „U Kasáren“ se stále pokračuje, jelikož po studii 
byla zadaná projektová dokumentace ke stavebnímu povolení.

• Stávající obchody potravin jsou zachovány díky průběžným dotacím obce.
• Česká pošta se v obci stále drží.
• Dotace všeobecně se na potřebné investiční akce neúnavně shánějí.
• Přístup k internetu je v obci zajištěn pomocí několika konkurenčních dodavatelů.
• Zájmové spolky i činnosti s dětmi jsou ze strany obce dostatečně podporované.
• Kromě čtyř nově vybudovaných bytů nad školní jídelnou se pro seniory a začínající mladé 

rodiny připravuje celkem deset bytů v bývalé svobodárce.
• Rekonstrukce stávajících bytů se provádí, a to včetně zateplování obálek bytových domů pro 

snížení jejich energetické náročnosti se zajištěním nemalých finančních prostředků formou 
dotací.

• Informovanost občanů je zajištěná dostatečně z mnoha stran, a to formou vydávání Těcho‑
nínských listů, informativních SMS, případně rozhlasem, úředními fyzickými i elektronický‑
mi deskami a v neposlední řadě webovými stránkami. Jinými slovy, kdo má zájem, informace 
nalezne.

• Údržba veřejných prostranství a likvidace komunálního odpadu jsou zajištěné.
• Dopravní obslužnost, na kterou obec ze své pozice nemá dostatečný vliv, je v celku uspoko‑

jující.
• Místní komunikace se částečně, v  rámci finančních možností obecního rozpočtu, opravují 

a udržují. Víme, že kdyby bylo v obecním rozpočtu více prostředků, našlo by se mnoho úseků 
pro jejich opravy.

• Bezpečnost chodců v nejrušnější části obce pomocí chodníku je dokončená, a to s úspěšným 
zajištěním dotací.

• Opravy, rozšiřování a modernizace veřejného osvětlení jsou dostatečně realizované.

 Z uvedených důvodů mi prosím dovolte, abych Vám ‑ stávajícím zastupitelům ‑ z tohoto místa 
osobně poděkoval za usilovnou a mnohdy nelehkou činnost pro naši obec a její občany. Jelikož mám 
pocit, že vedení obce má silný hnací motor, věřím, že s neslábnoucím výkonem bude pokračovat v roz‑
voji naší obce.

S úctou Daniel Krejsa
 

PODĚKOVÁNÍ
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Poděkování našemu zastupiteli panu Karlu Venclovi
 Z vlastního umístění na letošní kandidátní listině KSČM bylo jasné, že pan Karel Vencl chce 
předat svou práci v Zastupitelstvu obce Těchonín někomu dalšímu, přesto mu spousta těchonínských 
občanů, jak víme z výsledků komunálních voleb, projevila opět dů-
věru. Rokem 2022 tedy ukončil svou dlouholetou činnost nejprve 
v místním národním výboru a později v obecním zastupitelstvu.
 Možná byste nevěřili, že jeho služba obci započala v roce 
1971, kdy byl v listopadových volbách zvolen společně s dalšími 22 
občany poslancem MNV. Tehdy mu bylo dvacet sedm roků. V roce 
1975, kdy se z důvodu rezignace předsedy a tajemníka MNV kona-
ly doplňkové volby, byl pan Karel Vencl zvolen tajemníkem MNV. 
Volby roku 1976 ho v této funkci potvrdily, předsedou byl tehdy 
zvolen Jiří Junek. Pro tajemníka Karla Vencla nastalo dlouhé období 
poctivé práce ve prospěch občanů Těchonína. MNV s 24 poslanci ří-
dil obec do prosince roku 1990. V listopadu 
se konaly volby do obecního zastupitelstva, 
které mělo mít 11 členů. Pan Karel Vencl byl 
zvolen předsedou finanční komise (funkce 
tajemníka byla zrušena) a tím byl až do roku 
2006.V roce 2010 byl zvolen předsedou 
kontrolního výboru. Tuto funkci vykonával 
do roku 2018 a v obecním zastupitelstvu 
pracoval dodnes. Nikdo z nás, ostatních za-
stupitelů obce, si neumí představit, že by tak 
dlouhou dobu vydržel vykonávat tak důleži-
tou funkci a s ní spojenou práci. K tomu si 
sám pan Vencl připojil ještě starost o veřejné 
osvětlení celé naší obce. Není nikdo, kdo se 
tak dobře vyzná v každém připojeném světle a umí jakoukoli lampu v jakémkoli počasí opravit. Už 
jsme si zvykli, že to osvětlení je prostě jeho dítětem a doufáme, že o něj bude pečovat i nadále. 
 My, zbývající zastupitelé, ale zcela určitě i ostatní občané Těchonína, děkujeme panu Karlu 
Venclovi za dlouholetou obětavou práci pro naši vesnici a přejeme mu pevné zdraví a hodně sil na 
koníčky i na ta naše „obecní světýlka“.

Poděkování i dalším zastupitelům obce, kteří pracovali pro naši obec v minulých vo-
lebních obdobích
 Velký dík za obětavou práci v zastupitelstvu obce a hlavně v komisi SPOZ patří paní Len-
ce Kreuselové. Její zásluhou probíhala u nás krásná vítání občánků a mnozí z nás oceňu-
jí také pěkné vedení kroniky SPOZ. Zajišťovala dlouhá léta rovněž blahopřání našim občanům 
k jejich jubileím. Naši občané se s ní vždycky rádi setkávali a v budoucnu určitě budou setkávat.
 Dalšími zastupiteli, kteří již nebudou pracovat v novém zastupitelstvu, jsou pan Martin Ol-
šar, jenž se staral o obecní lesy, a Jan Leicht, který byl členem některých komisí. Starosta obce, 
místostarosta, další zastupitelé a hlavně občané Těchonína všem těmto bývalým zastupitelům 
děkují za jejich práci a přejí jim do dalších let hlavně pevné zdraví a více času na jejich zájmy.

PODĚKOVÁNÍ

Rada MNV 1983
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Četnické stanice

 Jak jsme slíbili 
v letním čísle TL, pan 
Adam Štika nám do 
podzimního vydání 
připravil článek a  fo‑
tografie o historii čet‑
nických stanic.
 V  období Ra‑
kousko  – Uherska, 
později i  Českoslo‑
venské republiky, byly 
četnické stanice zá‑
kladním výkonným 
článkem četnictva. 
Pod tyto stanice spadalo několik 
obcí. Obvody četnických stanic na 
sebe navzájem navazovaly a  tímto 
způsobem zajišťovaly plynulé pokry‑
tí celého území Československé re‑
publiky. Výjimkou byla pouze místa, 
kde bezpečnost zajišťovala policie. 
Velikosti stanic se od sebe navzájem 
lišily podle počtu četníků a velikosti 
obvodu stanice. Brzy po vzniku re‑
publiky vznikaly i tzv.,jednomužové“ 
stanice, které se postupem času uka‑
zovaly jako nepraktické, jelikož čet‑
ník, který konal službu, byl mnohdy 
během obchůzky agresivním zločincem zraněn, nebo zabit. Budovy, 
nebo jen jejich části, si pro četnické stanice (kasárna) většinou Minis‑
terstvo vnitra pronajímalo. Budovy měly být nejlépe umístěné ve středu 
obce, poblíž hlavních ulic a cest. Musely být také v dobrém technickém 
stavu. Na stanicích, nebo v jejich blízkosti, měl být také zajištěn zdroj 
pitné vody. Naopak stanice zpravidla nesměly být v budovách, kde se 
provozovala hostinská činnost a v místech nadměrně hlučných. Každá 
četnická stanice musela být předpisově označena zvnějšku i zvnitřku. 
V případě naší těchonínské stanice se jedná o označení v jazyku čes‑
kém a menšinovém – tedy německy. Každá z místností četnické stani‑
ce měla svoje základní vybavení, které opět udával kasární předpis. Se 
svolením velitele stanice si ale mohli četníci část vybavení místností 
upravit dle svého. Chod celé stanice řídil většinou četník v hodnosti 
vrchního strážmistra. Vždy se ale muselo jednat o definitivního četní‑
ka (strážmistra). V roce 1938 byly nejbližší četnické stanice v Jablon‑
ném nad Orlicí, Mladkově a Lichkově. Všechny tři stanice spadaly 

ZAJÍMAVOSTI

Pohled do četnických ubikací  - počátek 30. let.

Příklad budovy četnické stanice v českoněmeckém pohraničí.

Detail označení četnické stanice v 
českoněmeckém pohraničí.
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pod oddělení ve Vysokém Mýtě a zemské četnické velitelství 
v Praze.

 »  Jablonné nad Orlicí: Havel I  Jan ‑ vrchní strážmistr, 
Koutský Otto, Knejfl Jaroslav ‑ štábní strážmistr.

 »  Lichkov: Kuba Alois – praporčík, Skála Václav ‑ štábní 
strážmistr, Frinta Josef, Šrámek František ‑strážmistr.

 » Mladkov: Juditka Antonín ‑ vrchní strážmistr, Kyzlík 
František, Moravec Josef ‑ štábní strážmistr, Lukovka 
Ludvík, Plánka Jan, Soukup VII Josef ‑ strážmistr.

 » Pohraniční kontrolní stanice Lichkov: Lorenc Václav ‑ 
štábní strážmistr, Michálek Bernard – strážmistr.

 Na konci 30.let bylo v  Československé republice cel‑
kem 2 646 stanic a ve stavu četnictva bylo 13 395 výkonných 
četníků. Během roku 1938 se stávaly četnické stanice v pří‑
hraničí častým terčem útoku ze strany německých nacio‑
nalistických bojových skupin. Po základní četnické stanici, 
kterou představujeme v Těchoníně, vznikaly ještě na území 
předválečné republiky také četnické pátrací stanice, četnic‑
ké silniční kontrolní stanice a četnické pohraniční kontrolní 
stanice.

Četnická kancelář
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